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MØTEINNKALLING 
 
Det innkalles til møte i  

Notodden kommunestyre 
torsdag 29.04.2010 kl 18.00  

i Samfunnssalen, Sentrumsbygg 
 

Eventuelle forfall må meldes til sekretariatet snarest mulig: 
Telefon: 3501 5170 
Mobil/SMS: 9705 3334 
Mail: margit-johanne.fromyr@notodden.kommune.no 
 
Varamedlemmer møter kun etter nærmere innkalling. 
 
Dokumentene er utlagt til gjennomsyn i 2. etg. i Sentrumsbygg 
 

--------- 
 
Møtet blir direkteoverført på WEB-TV. 
 
Møtet blir annonsert med ”Åpen spørretime ”  
som gir anledning for alle personer bosatt i Notodden å stille spørsmål til ordføreren før møtet. 
 
 
Vedlegg utenom saker til realitetsbehandling: 
 
• Åpen spørretime i kommunestyret 

Ordførerens utkast til ”Retningslinjer for åpen spørretime”  
i henhold til vedtak i kommunestyret 11.03.2010 – sak 20/10 

 
• Tomtesalg i Høgås  

o Kontrollutvalgets vedtak i møte 25.03.2010 
o Rapport nr 707012-2010 fra Telemark kommunerevisjon IKS 

 
 
Orientering / tema: 
 
• Attraktivitet for folk og næring 
 

I ”Mål for utviklingen” er blant annet dette et overordnet mål. 
Hva betyr dette for sentrumsutviklingen i Notodden? 
- innspill v/Mike Fuller Gee 
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SAKSLISTE 
 
Til behandling: 
 
Saksnr. Arkivsaksnr  Sidehenvisning  
 Sakstittel 
 
30/10 10/57    Sakspapirene side    4 
 ØKONOMISK RAPPORTERING FEBRUAR 2010   
  
31/10 08/378    Sakspapirene side    7 
 ID-NUMMER FOR DE SOM SØKER KOMMUNALE JOBBER  
 - ANONYMISERING AV SØKERE 
  
32/10 10/410    Sakspapirene side  14 
 KOMMUNESAMARBEID OM UTVIKLING AV KRISESENTERTILBUD   
 - INTENSJONSAVTALE OG KRISESENTERSAMARBEID 
  
33/10 10/92    Sakspapirene side  23 
 SERVICEBYGG PÅ NESØYA  
  
34/10 10/187    Sakspapirene side  28 
 TILSKUDDSORDNING FOR EIENDOMMER SOM FÅR PÅLEGG  
 OM TILKNYTNING TIL KOMMUNALT VANN- OG AVLØPSNETT 
  
35/10 10/188    Sakspapirene side  35 
 VA-ANLEGG LISLEHERAD ØST -  
 PÅLEGG OM TILKNYTNING BOLIGER TIL NY VANN- OG 

AVLØPSLEDNING 
  
36/10 07/1368    Sakspapirene side  40 
 DETALJREGULERING FOR KASIN BOLIGFELT  
  
37/10 10/379    Sakspapirene side  55 
 KOMMUNEDELPLAN FOR KLIMA OG ENERGI  
  
38/10 10/58    Sakspapirene side  62 
 RULLERING AV LANDBRUKSPLAN  
  
39/10 07/740    Sakspapirene side  66 
 SUPPLERINGSVALG - SØKNAD FRA BJØRN TORE ØSTBYE (AP)  
 OM FRITAK FRA POLITISK VERV 
  
40/10 07/740    Sakspapirene side  70 
 SUPPLERINGSVALG - SØKNAD FRA KJERSTIN BØLAND (SOL)  
 OM FRITAK FRA POLITISKE VERV 
 
41/10 10/501    Sakspapirene side  74 
 INTERPELLASJON –  
 ETABLERING AV LADESTASJONER I NOTODDEN  
  
42/10 10/503    Sakspapirene side  76 
 GRUNNGITT SPØRSMÅL TIL KOMMUNESTYRET –  
 GJENNOMFØRING AV VEDTATT SKILTPLAN I SENTRUM  
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 30/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
15/10 Formannskapet 15.04.2010  
4/10 Administrasjonsutvalget 22.04.2010  
30/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Elisabeth Steen Arkivsaksnr:  10/57 
 Arkivkode:  151 &14 
 
 
ØKONOMISK RAPPORTERING FEBRUAR 2010   
 
 
Formannskapets innstilling til kommunestyret: 
 
Økonomsk rapportering for februar 2010 tas til etterretning. 
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Tidligere innstillinger/behandlinger: 
 
 
Rådmannens innstilling til formannskapet: 
 
Økonomsk rapportering for februar 2010 tas til etterretning. 
 
 

Notodden kommune, 19.03.2010  
 

Magnus Mathisen 
rådmann 

-------------- 
 
Formannskapet i møte 14.04.2010: 
 
Behandling: 
 
Votering: 
Rådmannens innstilling ble enstemmig vedtatt. 
 

-------------- 
 
Behandling i administrasjonsutvalget: 
 
Rapportering nærvær og månedsverk pr februar 2010 legges fram for administrasjonsutvalget 
til drøfting i møte 22.04.2010. 
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Saksutredning: 
 
Vedlegg: 
1. Økonomisk rapportering februar 2010  
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 31/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
8/08 Administrasjonsutvalget 30.10.2008  
4/09 Administrasjonsutvalget 24.09.2009  
1/10 Administrasjonsutvalget 25.02.2010  
31/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Aslaug Flugon Arkivsaksnr:  08/378 
 Arkivkode:  410 &29 
 
 
ID-NUMMER FOR DE SOM SØKER KOMMUNALE JOBBER  
- ANONYMISERING AV SØKERE 
 
 
Administrasjonsutvalgets innstilling til kommunestyret: 
 
1. Det innføres ikke ID-nummer for å anonymisere søknader ved tilsetting i Notodden 

kommune.  Det innføres i stedet moderat kvotering ved ansettelser slik at ved to like 
kvalifiserte søkere, velges den kandidaten som representerer det underrepresenterte 
alternativet. I tillegg skal minst en person med flerkulturell bakgrunn innkalles til 
intervju. 

2. Rådmannen bes igangsette tiltak som gjør voksne innvandrere bedre i stand til å kunne 
søke og bli intervjuet ved ansettelser i Notodden kommune. 
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Tidligere innstillinger/behandlinger: 
 
 
Rådmannens innstilling til administrasjonsutvalget 30.10.2008: 
 
Det gjennomføres en prøveperiode på 6 mnd fra 01.01.2009 med anonymisering av søkere til 
kommunale stillinger med etterfølgende evaluering. 
 

Notodden kommune, 24.10.2008 
 

Anne Sønstebø 
kst. rådmann 

--------- 
 
Administrasjonsutvalget i møte 30.10.2008: 
 
Torodd Meyer (hovedtillitsvalgt Fagforbundet) foreslo: 
Saken utsettes til vi har undersøkt lovligheten av forslaget. 
 
Votering: 
Torodd Meyers forslag vedtatt med 6 mot 1 stemme som ble avgitt for rådmannens innstilling. 
 
Vedtak: 
Saken utsettes. 

--------- 
 
Rådmannens innstilling til administrasjonsutvalget 24.09.2009: 
 
Det innføres ikke ID-nummer i Notodden kommune da dette anses å være i strid med 
gjeldende regelverk. 
 

Notodden kommune, 17.09.2009 
 

Magnus Mathisen 
rådmann 
---------- 

 
Administrasjonsutvalget i møte 24.09.2009: 
 
Rådmannen foreslo: 
Saken utsettes fordi det har kommet inn nye momenter. 
 
Votering: 
Rådmannens utsettelsesforslag ble enstemmig vedtatt. 
 
Saken utsettes fordi det har kommet inn nye momenter. 

-------- 
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Rådmannens innstilling til administrasjonsutvalget 25.02.2010: 
 
Det innføres ikke ID-nummer for å anonymisere søknader ved tilsetting i Notodden kommune. 
Det innføres i stedet moderat kvotering ved ansettelser slik at ved to like kvalifiserte søkere, 
velges den kandidaten som representerer det underrepresenterte alternativet.  I tillegg skal 
minst en person med ikke-vestlig bakgrunn innkalles til intervju. 
 
 

Notodden kommune, 15.02.2010 
 

Magnus Mathisen 
rådmann 

 
-------- 

 
Administrasjonsutvalget i møte 25.02.2010: 
 
Tor André Ljosland (KrF) foreslo: 
Det iverksettes forsøk med innføring av ID-nummer ved søknad på kommunal stilling. 
 
Nina Ødegaard (AP) foreslo: 
 
1. Rådmannens innstilling, men med endret siste setning: ”I tillegg skal minst en person med 

flerkulturell bakgrunn innkalles til intervju.” 
 
2. Administrasjonsutvalget ber Rådmannen igangsette tiltak som gjør voksne innvandrere 

bedre i stand til å kunne søke og bli intervjuet ved ansettelser i Notodden kommune. 
 
 
Votering: 
Tor André Ljoslands forslag falt med 5 mot 2 stemmer. 
Rådmannens innstilling med endring som foreslått i Nina Ødegaards forslag 1 ble vedtatt  
med 4 mot 3 stemmer. 
Nina Ødegaards forslag 2 ble enstemmig vedtatt 
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Saksutredning: 
 
• Saksframstilling til administrasjonsutvalget   30.10.2008  s. 10 
• Saksframstilling til administrasjonsutvalget   24.09.2009  s. 11 
• Saksframstilling til administrasjonsutvalget   25.02.2010  s. 12 

------- 
 
 
Saksframstilling til administrasjonsutvalget 30.10.2008: 
 
 
Utlagt i saken: 
1. Interpellasjon fra Tor Andre Ljosland med ordførerens svar 
 
 
Saksopplysninger: 
 
Vi ser de ideologisk viktige problemstillingene som Ljosland tar opp i sin interpellasjon. Det 
forventes at alle søkere stilles likt ved ansettelser i Notodden kommune, det skal ikke 
forekomme at diskriminering skjer på grunn av kjønn, etnisk opphav, alder eller andre 
subjektive grunner.  Dette er også nedfelt i dokumentet ”Mål for utviklingen”. 
 
Notodden kommune har i dag et elektronisk registreringsverktøy hvor alle registrerer inn sin 
søknad til de enkelte stillinger sammen med sin CV.  I dette oppsettet er det på forhånd gitt 
hvilke kriterier som må egges inn, navn, fødselsdato etc.  Vi har undersøkt med vår 
leverandør, EDB, om disse kriteriene kan endres slik vi måtte ønske det, men har fått 
tilbakemelding om at dette ikke er mulig pt.  Det betyr at det dessverre ikke er mulig for søker 
til stillinger i Notodden kommune å sende inn sin søknad anonymt, i alle fall ikke på kort sikt. 
 
Vi ser at det er slik at det i det norske samfunnet kan dokumenteres tilfelles av diskriminering 
i forbindelse med jobbsøknader. Vi vet ikke hvilke omfang dette kan ha i Notodden kommune, 
men vi ønsker å være en foregangskommune for å hindre slike tilfeller.  Det er slik at alle 
elektroniske søknader kommer inn til personalavdelingen for herfra å distribueres til den 
enkelte virksomhet hvor stillingen er ledig.  Dette betyr at det kan ”sladdes” over navn, 
fødselsdato, kjønn og etnisk opprinnelse fra papirene som videresendes herfra.  Dette vil 
medføre merarbeid i forhold til den manuelle jobben som må gjøres herifra. 
 
Ut ifra en helhetsvurdering vil vi anbefale en prøveperiode på 6 mnd. Hvor vi deretter 
evaluerer og bestemmer oss for en eventuell videreføring av anonymiseringen. 
 
 
 



Saksnr. 31/10 

Side 11 av 76 

 
Saksframstilling til administrasjonsutvalget 24.09.2009: 
 
 
Bakgrunn for saken: 
 
Saken ble tatt opp som en interpellasjon fra Tor Andre Ljosland i 2008.  Forslaget ble 
begrunnet i mulig diskriminering i organisasjonen.  Tiltaket ville kunne gjøre det enklere for 
søkere med ikke-vestlig bakgrunn å komme seg inn i arbeidslivet. 
 
Ordføreren har i sitt svar pekt på viktigheten av dette fokuset og vist til aktuelle målsettinger i 
dokumentet ”Mål for utviklingen”.  Samtidig forventer hun at alle søkere stilles likt ved 
ansettelser i Notodden kommune uavhengig etnisk opprinnelse. 
 
Saken var oppe i Administrasjonsutvalget 30.10.2008 der forslaget var å gjennomføre en 
prøveperiode på 6 mnd med etterfølgende evaluering.  Vedtaket ble at saken utsettes fram til 
lovligheten av forslaget er undersøkt. 
 
Det har i perioden fra forslaget kom opp fra Ljosland sin side vært vist til 2 norske kommuner, 
Bergen og Oslo kommune.  Vi har kontaktet Bergen kommune, for å få nærmere informasjon i 
forhold til evt. vurderinger/erfaringer som er gjort i sakens anledning.  Representanten fra 
Bergen kommune opplyser at de ikke har en slik ordning og at det heller ikke har vært vurdert.  
 
Vi har også kontaktet KS-advokatene i saken. Det ble tatt opp om spørsmålsstillingen var 
kjent for KS.  Det ble opplyst at så ikke var tilfelle.  Det blir fra KS sin side pekt på lovverket i 
forhold til partsinnsyn noe som omfatter rett til å gjøre seg kjent med hvem som har søkt.  
Personene må kunne identifiseres. Det blir vurdert dit hen at lovverket ikke gir oss en slik 
mulighet og med det at en slik gjennomføring anses å være direkte lovstridig 
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Saksframstilling til administrasjonsutvalget 25.02.2010: 
 
Bakgrunn for saken: 
 
Saken var sist oppe i administrasjonsutvalget 24.09.2009 hvor saken ble utsatt grunnet nye 
momenter i saken. 
 
Notodden kommune har gjort seg kjent med erfaringene fra forsøk i Gøteborg kommune med 
anonymisering av jobbsøknader i perioden 2004 - 2006.  I alt 3500 søknader til 100 stillinger 
var omfattet av forsøket.  I rapportens oppsummering går det tydelig fram at prøveprosjektet 
har ført til at flere søkere med ikke-vestlig bakgrunn har kommet til intervju, men at man ikke 
ser noen effekt i forhold til å bli tilbudt stilling. Tiltaket påvirket med andre ord kun det første 
steget i rekrutteringsprosessen. 
 
Vi har også hatt en dialog med Hordaland fylkeskommune hvor samme sak har vært og er 
oppe til behandling.  I sin vurdering har også de lagt vekt på erfaringene fra Gøteborg.  De 
viser også til Bergen kommune sin handlingsplan for rekruttering og inkludering av 
arbeidstakere med innvandrerbakgrunn,”Mangfold i praksis”. Denne inkluderer et tiltak om at 
det skal settes i verk et forsøk med moderat kvotering av søkere med innvandrerbakgrunn.  
Moderat kvotering innebærer at av to like kvalifiserte søkere, velges den kandidaten som 
representerer det underrepresenterte alternativet. 
 
Etter behandling av handlingsplanen ble det også der fremmet en interpellasjon i forhold til 
ID-nummer for de som søker kommunale jobber.  Bergen kommune vurderer dette, men 
fokuserer mest på forsøket med moderat kvotering.  Moderat kvotering og anonymisering av 
søkerlister innebærer to ulike tilnærmingsmåter; det førstnevnte innebærer en positiv 
særbehandling der identiteten er kjent.  ID-merking innebærer en avidentifisering av søkerne. 
 
Hordaland fylkeskommune har også vurdert prøveprosjektet fra bydelen Grünerløkka i Oslo.  
Identiteten til søkerne er der bare anonyme for de som velger ut til intervju.  Metoden fører 
med seg merarbeid for administrasjon som må utarbeide anonyme søkerlister og anonymisere 
selve søknadstekstene.  Dette prosjektet startet i mars 2009 og det foreligger ikke noen endelig 
evaluering så langt vi kjenner til. Tendensen så langt er imidlertid at prosjektet ikke har noen 
tydelig effekt verken på hvem som blir innkallet til intervju eller hvem som får tilbud om 
stilling.  Oslo kommune har imidlertid et tiltak som går ut på at minst en søker med etnisk 
minoritetsbakgrunn skal innkalles til intervju. 
 
For Hordaland fylkeskommune sitt vedkommende vil det bli vanskelig å følge opp det nevnte 
tiltaket i handlingsplanen dersom søknadene blir anonymiserte.  Det legges også vekt på at økt 
administrasjon må ha en klar merverdi for å kunne forsvares. 
 
Hordaland fylkeskommune foreslår å ikke innføre ID-nummer for å anonymisere søknader ved 
tilsettinger i Hordaland fylkeskommune.  Dette ble vedtatt i fylkesutvalget den 16.12.2009, og 
skal behandles av fylkestinget den 09.03.2010. 
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Vurdering 
Etter lovverket har alle rett til å se søkerlistene til utlyste stillinger.  Dette betyr at også de som 
skal velge ut kandidater til intervju har rett til å se søkerlista om de ønsker det.  Dersom man 
skulle gjennomføre et prøveprosjekt med anonymisering må det søkes om unntak fra 
offentlighetsloven i forhold til de som ikke er part i saken. 
Med bakgrunn i erfaringen fra prøveprosjektene i Oslo og Gøteborg, samt anbefalingen fra 
fylkesutvalget i Hordaland fylkeskommune, er rådmannen av den oppfatning at moderat 
kvotering vil ha større effekt enn å anonymisere søkerne.  I tillegg foreslås det at til 
jobbintervjuer skal det innkalles minst en søker med ikke-vestlig bakgrunn. 
 
 



Saksnr. 32/10 

Side 14 av 76 

NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 32/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
5/10 Helse- og sosialutvalget 13.04.2010  
32/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Olav Kasland Arkivsaksnr:  10/410 
 Arkivkode:  H43 &01 
 
 
KOMMUNESAMARBEID OM UTVIKLING AV KRISESENTERTILBUD   
- INTENSJONSAVTALE OG KRISESENTERSAMARBEID 
 
 
Helse- og sosialutvalgets innstilling til kommunestyret: 
 
Notodden kommune tilslutter seg intensjonsavtalen om krisesentersamarbeid mellom kommunen: 
Hjartdal, Øvre Eiker, Flesberg, Rollag, Nore- og Uvdal, Sigdal, Kongsberg og Notodden 
kommune.  
Oppstartmidler på kr. 1 pr. innbygger dekkes innenfor seksjonens eksisterende budsjett.  
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Tidligere innstillinger/behandlinger: 
 
 
Rådmannens innstilling til helse- og sosialutvalget: 
 
Notodden kommune tilslutter seg intensjonsavtalen om krisesentersamarbeid mellom kommunen: 
Hjartdal, Øvre Eiker, Flesberg, Rollag, Nore- og Uvdal, Sigdal, Kongsberg og Notodden 
kommune.  
Oppstartmidler på kr. 1 pr. innbygger dekkes innenfor seksjonens eksisterende budsjett.  
 
 

Notodden kommune, 23. mars 2010 
 

Magnus Mathisen 
rådmann 

Olav Kasland 
seksjonsleder 

-------- 
 
 
Helse og sosialutvalget i møte 13.04.2010: 
 
Utvalget ønsker en litt grundigere orientering om Skiens-alternativet. 
 
Behandling: 
 
Votering: 
Rådemannens innstilling ble enstemmig vedtatt. 
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Saksutredning: 
 
 
Utlagt i saken: 
1. Forslag til intensjonsavtale om krisesentersamarbeid 
 
Vedlegg: 
1. Forslag til intensjonsavtale om krisesentersamarbeid 
 
 
Ingress (og saksopplysninger): 
 
01.01 2010 trådte Lov om kommunale krisesentertilbud (Krisesenterloven) i kraft. Formålet med 
loven er å sikre et godt og helhetlig hjelpetilbud til kvinner, menn og barn som er utsatt for vold 
eller trusler om vold i nære relasjoner. 
 
Kommunene får nå en lovpålagt plikt til å sørge for et krisesentertilbud og det vil være 
kommunen/ vertskommunen som vil være ansvarlig for å følge opp krisesentervirksomheten 
overfor sentrale myndigheter. En viktig grunn til å legge ansvaret på kommunene er å bedre 
helheten i tilbudet til brukerne både når det gjelder de akutte hjelpetiltakene og den mer 
langsiktige oppfølgingen som mange voldsutsatte har behov for.  
 
År 2010 er et overgangsår når det gjelder finansiering av krisesentertilbudet. Hensikten med 
overgangsåret er å gi kommunene og de eksisterende krisesentrene en viss tid til omstilling og 
tilpasning som følge av loven. Fra år 2011 vil statstilskuddet til krisesentertilbudet bli innlemmet i 
rammetilskuddet til kommunene. Ettersom kommunene får det fulle finansieringsansvaret fra år 
2011, er det kommunenes oppgave å vurdere hvilke mer langsiktige forpliktelser og investeringer 
det er klokt og nødvendig å påta seg for å sikre et godt tilbud i samsvar med lovens krav. 
 
I år 2010 vil statstilskuddet til krisesentertilbudet bestå av tre elementer: 
• Statstilskudd til drift av eksisterende krisesentre 
• Tilleggsbevilgning til nødvendige endringer for å tilpasse tilbudet til lovens krav 
• Engangsbevilgning i overgangsåret. Til nødvendig utredning og planlegging av framtidige 
krisesentertilbud 
 
Departementet oppfordrer kommunene til å inngå samarbeid med nabokommuner eller andre 
regionale sammenslutninger der dette er hensiktsmessig. Søknadsfristen for statlige tilskudd for å 
møte lovens krav er 1 april og at det er etablert et kommunesamarbeid for videre utvikling antas å 
stå sentralt for å løse ut statlige midler. Kommunene 
Notodden, Hjartdal, Øvre Eiker, Flesberg, Rollag, Nore- og Uvdal, Sigdal og Kongsberg (8-
kommunesamarbeid) har, i møte 5 februar med administrative representanter fra kommunene, stilt 
seg positive til samarbeid om utvikling av krisesentertilbud i lys av lovens krav. Det er pekt ut 
representanter til arbeidsgruppe for å lage et utrednings- og beslutningsgrunnlag for avtale 
mellom kommunene om fremtidig samarbeid. Mandatet til arbeidsgruppen er nedfelt i forslag til 
intensjonsavtale mellom kommunene, som finnes vedlagt. 
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Seksjonsleder legger saken frem til politisk behandling i Helse og sosialutvalget for politisk 
avklaring av inngåelse av intensjonsavtalen om utvikling av krisesentertilbud med 
samarbeidskommuner. Ved dette ivaretas også at det foreligger nødvendig dokumentasjon slik at 
Kongsberg kommune, på vegne av samarbeids- kommunene, søker om 
statlige midler til utvikling av krisesentertilbud fra den statlige “tilleggs- og 
engangsbevilgningen”. 
 
Dette saksframlegget med forslag til intensjonsavtale er sendt samarbeidskommunene til 
saksforberedende innspill. 
 
Bakgrunn 
Kongsberg Krisesenter startet opp sin virksomhet i desember 1985. Senteret er et tilbud til kvinner 
og deres barn i krise eller mishandlingssituasjoner. Krisesenteret tilbyr et midlertidig botilbud. 
Senteret har døgnåpent hele året og arbeider ut i fra prinsippene om “hjelp til selvhjelp”. I tillegg 
til botilbudet tar senteret i mot kvinner til samtaler på dagtid. I dag er tilbudet om telefonkontakt 
døgnåpent hele året. Alle kvinner som opplever å være i behov for det kan få tilbud om støtte og 
følge på veien til det offentlige hjelpeapparat.  
 
Senteret har vært drevet etter prinsippet “kvinner hjelper kvinner”. Senteret var fra starten i 
hovedsak driftet av frivillige medarbeidere (110 personer) i tillegg til faste stillinger 
tilsvarende 1,9 årsverk, herav stilling som daglig leder. Senteret hadde i mange år en til tider svært 
usikker og vanskelig driftssituasjon som var avhengig av økonomisk støtte fra privatpersoner og 
frivillige foreninger. Utfordringene knyttet til døgnkontinuerlig drift er basert på stor grad av 
frivillighet og har medført at stadig mer av driftsressursene består av fast ansatte. I dag er det 
ansatt 5,8 årsverk fordelt på 9 personer og det er innført bakvaktsordning.  
 
Senteret holder til i en sentralt beliggende gammel villa som eies av Kongsberg kommune og leies 
av Krisesenteret. Boligen er på totalt 200m2 bestående av 4 soverom med 8-10 sengeplasser, 2 
bad/toalett, 2 stuer og kjøkken. Huset er rimelig bra vedlikeholdt utvendig. 
 
Kongsberg Krisesenter er organisert som en privat ideell organisasjon som drives etter Non-
profit-prinsippet. Det er pekt ut et styre som består av en representant fra Kongsberg kommune, 
en fra Numedalskommunene og en fra Øvre Eiker. Disse følger valgperioden.. Leder har 
dobbeltstemme og fra 2005 har leder vært fra en av samarbeidskommunene. I styret sitter også to 
representanter fra de ansatte som velges for 2 år av gangen. 
Fra 2008 er Krisesenteret medlem i Kommunens sentralforbund (KS). Ansattes lønns- og 
arbeidsvilkår følger Hovedtariffavtalen (HTA). Fast ansatte med mer en 40% stilling har 
pensjonsordning i Kommunal Landspensjonskasse. Alle ansatte har yrkesskadeforsikring, 
Revisjonen utføres av Buskerud kommunerevisjon IKS. 
 
For å sikre trygghet og økonomisk forutsigbar drift ble det i 2005 inngått samarbeidsavtaler 
mellom Kongsberg krisesenter og hver av kommunene: 
• Notodden, Øvre Eiker, Nore- og Uvdal, Flesberg, Rollag og Kongsberg. Sigdal kommune 
inngikk samarbeidsavtale i 2007. 
Tilskuddet fra kommunene ble satt til kr 11 pr innbygger med årlig prisjustering. I 2010 er 
tilskuddet 14,90 pr. innbygger. Øvre Eiker betaler halvparten da de også støtte Betzy krisesenter i 
Drammen. Fra og med 01.01.05 har staten dekket 80 % av driftsutgiftene og 
samarbeidskommunene 20 %. 
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Faktafremstilling 
 
Tilbud: 
 
Statistikk Krisesenteret 2007 2008 2009 
Brukere 102 101 117 
Kvinner 35 32 35 
Barn-medfølgende 40 37 45 
Dagbrukere 27 32 37 
Krisetelefon 
Av disse: 

127 184 114 

Menn  47 39 
Barn/ung  6 2 
Antall samtaler  114 280 

 
Om loven : 
 
Formålet med loven er å sikre et godt og helhetlig krisesentertilbud til kvinner, menn og barn som 
er utsatt for vold eller trusler om vold i nære relasjoner. Sentralt for lovforståelsen er det at loven 
ikke må tolkes eller praktiseres slik at eksisterende krisesentertilbud blir forringet for visse 
brukergrupper. Tvert i mot er det et formål å styrke tilbudet totalt sett, men hovedmålgruppen er i 
første rekke kvinner som ansees som hovedbruker, menn som har mange av de samme 
hjelpebehov som voldsutsatte kvinner og barn. Barn er nevnt spesielt i den nye loven for å 
synliggjøre barns spesielle behov som brukere av krisesentertilbud. “Medfølgende ” barn, som det 
stod i lovforslaget er fjernet med den begrunnelse at barn har en selvstendig rett (rettssubjekt) til 
vern mot vold og overgrep, inkludert å oppleve dette i familien. Barn uten omsorg er imidlertid 
først og fremst barnevernets ansvar. Krisesentertilbudet skal ikke “overta” foresattes ansvar. 
 
Med “vold” menes ALLE former for vold eller trusler om bruk av vold, skremmende og 
hensynsløs opptreden, krenkelser, nedverdigelser eller annen påtvunget avgrensning av 
livsutfoldelsen til en person. “I nære relasjoner” omfatter nåværende eller tidligere ektefelle, 
partnere, samboere, kjærester, familie, slekt, medlemmer av samme husstand som den voldsutsatte 
eller personer som har omsorg for den voldsutsatte. Barn som blir utsatt for vold direkte eller ved 
å ha vært eksponert for vold mot omsorgspersoner eller søsken ved at de har sett, hørt eller på 
annen måte opplevd voldsbruken. 
 
Krisesenterloven er et lavterskeltilbud. Det betyr at alle enkeltpersoner kan henvende seg direkte 
til krisesentertilbudet uten henvisning eller timeavtale. Krisesentertilbudet skal gi individuell 
støtte, rettledning og hjelp til å ta kontakt med andre deler av hjelpe- apparatet. 
Krisesentertilbudet skal være et gratis, heldøgns, helårs, trygt og midlertidig botilbud. Videre skal 
det være et dagtilbud, helårs og heldøgns telefontilbud for råd og rettledning og det skal gi 
oppfølging i reetableringsfasen. Det er vektlagt individuell tilrettelegging av tilbudet, individuell 
plan (IP), samordning med andre tjenester, tilbud og kvalitet gjennom ansattes kompetanse. Det er 
særlig pekt på barns spesielle behov. I loven er nedfelt krav til taushetsplikt, om opplysninger til 
barnevernet, om krav til politiattest for ansatte, internkontroll og statlig tilsyn som er lagt 
Fylkesmannen. 
 
 
Om eiendomsforhold/bygningen: 
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Det er tre forhold som er av betydning når det gjelder Krisesenterets eiendom. 
 
1. Lov og bygningsmessige krav: 
 
Krisesenterloven stadfester at botilbudet til kvinner og menn skal være fysisk adskilt. 
Trusselnivået betyr dessuten at det bør være fysisk sikring av lokalene og “taushetsplikten” betyr 
at ingen utenforstående skal vite hvem som er på senteret. Det betyr “skjerming” av inngang, 
uteareal og innsyn. I samarbeid med politiet er det viktig at det gjøres risiko- og 
trygghetsvurderinger og at det er mulig å gjennomføre fysiske tiltak om det er behovet. Det er i 
lovforarbeidet pekt på at det er viktig med samlokalisering av dag- og botilbudet slik at 
kompetansen blir samlet. En utfordring knyttet til dette er lovens krav om fysisk atskillelse for 
menn og kvinner. 
 
For ansattes spesielle forhold kommer Arbeidsmiljøloven og HMS-krav til anvendelse. Dette 
innebærer et betydelig trygghetskrav, rømningsmulighet og reguleringer knyttet til egnede 
arbeidsplasser, IKT med begrunnelse i lovens dokumentasjonskrav og egnede forhold ved event. 
“hvilende” vaktordning (seng/toalett/dusj). 
 
2. Krisesenterets eiendom ligger på “båndlagt område” for E134. 
 
E 134 prosjektet er satt opp til bygging i perioden 2013-2016. Eiendommen er berørt i korridor fra 
Tislegård til Myntbrua, her er det satt av mulighet for 4 felts veg. Reguleringsplanen for E 134 
skal vedtas i 2011, med dertil påfølgende Stortingsproposisjon for finansiering, siden dette er et 
bompengeprosjekt. Første bevilgning i Nasjonal Transportplan er satt til 2013. Hvorvidt det blir 4 
felts veg på Gomsrudveien på denne strekningen vil sannsynligvis avklares i 2010. Om tiltaket 
finansieres og realiseres i forbindelse med E 134 prosjektet vil avklares i 2011/2012. Her er det 
mye som spiller inn, både trafikktall/prognoser og totalkostnadene til prosjektet og inntekter 
(bompengegrunnlaget). Foreløpig må det derfor konkluderes med å henvise til at at eiendommen 
ligger innenfor båndlagte områder og at nybygging utover ordinært vedlikehold ikke er tillatt 
(uten særskilt dispensasjon). 
 
3. Tilstandsrapporten og husets egnethet som lokaliteter for Krisesenter: 
 
Kongsberg kommunale eiendom KF (KKE) har gjennomført en faglig vedlikeholdsvurdering av 
bygget gjennom en tilstandsanalyse. Tilstandsanalysen registrerer strakstiltak, måtiltak og 
børtiltak. Strakstiltakene er tiltak som må utføres straks og disse er utført. Måtiltak er tiltak som 
må utføres innen få år, bla for å imøtekomme nye lovkrav innen feks, energilovgivning, universell 
utforming, krav til arbeidsmiljø med mer. Bør tiltak er anbefalte tiltak for ikke å skape større 
vedlikeholdskonsekvenser og tiltak som kan skape bedre trivsel, velvære og bedre tjenesteeffekt. 
Siden bygningen ligger i et båndlagt område knyttet til ny E134 (jfr pkt 3) gjennom byen som 
medfører at det ikke gis byggetillatelse for søknadspliktige arbeider (utvidelse, større omgjøringer 
mm.), er det urealistisk å løfte bygningen opp på et nivå som tilfredsstiller dagens krav iht AML 
og tilgjengelighet (må-tiltak). Bygningen har sitt utgangspunkt i et eldre bolighus og er ikke 
tilrettelagt til formålet ut fra dagens krav. Da virksomheten ble etablert var antakelig ikke dette 
ansett som vesentlig føringer. 
 
Tilstandsrapporten vurderer ikke byggets egnethet. Tilstandsrapporten konkluderer forsåvidt med 
at byggets tilstand, med de bygningsmessige og tekniske fasiliteter det innehar pr i dag, er bra. 
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Byggets egnethet bør imidlertid vurderes for at planlegging og igangsetting av må- og bør-tiltak 
skal være hensiktsmessig. Ut fra den kjennskap en har til stedet i dag anses bygningen lite egnet 
som fremtidig krisesentertilbud i forhold til dagens krav iht AML og tilgjengelighet. 
Konklusjon: 
Alternative egnede lokaliteter til fremtidig Krisesentertilbud utredes da eiendommen er båndlagt 
til E 134 og dagens lokalitetene er dårlig egnet i forhold til kvalitative trygghetskrav i 
krisesenterloven og i henhold til ansattes forhold etter AML. 
 
Om budsjett og finansiering: 
 
Kommunens vedtatte bruttobudsjett for Kongsberg krisesenter Kr 4.118.000,- 
Øremerkede statstilskudd Kr – 3.294.000,- 
Overføring fra samarbeidskommunene Kr -     457.000,- 
Netto utgift Kongsberg kommune Kr       367.000,- 

 
Driften av eksisterende krisesenter finansieres ved 80% dekning gjennom øremerket statstilskudd 
og 20% egenandel for kommunene. 
 
Samarbeidskommunenes egenandel 2010 utgjør kr 14,90 pr innbygger: 
Notodden kr 184.462,- Øvre Eiker kr 123.447,-  Nore- og Uvdal kr 37.101,- 
Flesberg kr 38.070,- Rollag kr 20.711,-  Sigdal kr 52.225,- 
  Kongsberg kr. 368.030,- 

 
Statstilskudd til drift av eksisterende krisesentre: 
Det totale statlige tilskuddet til drift av eksisterende krisesentre tilsvarer bevilgningen i saldert 
budsjett for 2009 pluss en prisomlegging på 3,2%. Det er opprettholdt en dekning med 80% 
statlige midler og 20% egenandel for kommunene. Budsjett for Kongsberg krisesenter er styrket 
noe i 2010 i forhold til 2009. Det dreier seg om lønnsutgifter etter HTA, endring vedr. ordning for 
bak-/hvilende vakt og kompetansebygging av ansatte. Søknadsfristen om statstilskudd til 
eksisterende krisesenter er 1. april. 
 
Tilleggsbevilgning til nødvendige endringer for å tilpasse tilbudet til lovens krav og 
engangsbevilgning i overgangsåret: 
Kommunene får det fulle finansieringsansvaret for krisesentra fra 2011 ved at det øremerkede 
statlige tilskuddet går inn i rammeoverføringen til kommunene. Det er derfor kommunenes 
oppgave å vurdere hvilke mer langsiktige forpliktelser og investeringer det er klokt og nødvendig 
å påta seg for å sikre et godt tilbud i samsvar med loven. Vesentlig i denne sammenheng er det å 
kunne hente ut optimalt av den den statlige tilleggs- bevilgningen for nødvendige endringer og 
forbedringer for å tilfredsstille lovens krav. Denne tilleggs- bevilgningen forutsetter ingen 
kommunal grunnfinansiering på 20%, heter det i rundskriv Q-1/2010. Videre heter det at 
“Innenfor rammen på 45 millioner kroner vil merkostnadene i overgangsåret, som utgangspunkt, 
bli fullt ut dekket av statlige midler”. Fra 2011 vil også denne tilleggsbevilgningen bli innlemmet 
i rammetilskuddet til kommunene. Det er derfor viktig at kommunene har planer om hvordan 
forbedringene det søkes om tilskudd til for 2010 skal følges opp i kommende kommunale 
budsjetter. Ved eventuelle større omdisponeringer av tildelt statstilskudd er det satt frist til 1. 
september 2010. 
 
 
Utredning: 
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Loven inneholder en generell bruk av begrepet “skal” noe som utløser pliktdimensjonen 
(rettigheter) og denne er sikret gjennom lovens krav til kvalitet og tilsyn. Samtidig er det slik at 
helse- og sosiallovgivningen bygger på at kommunene står fritt til å organisere sine HS tjenester 
innenfor de generelle rammene og kravene til organisering som følger av 
kommuneloven. Dette gjelder også Krisesenterloven. 
 
Kongsberg krisesenter har hatt et formalisert samarbeid med samarbeidskommuner fra 2005. 
Fredag 5 februar 2010 var derfor 8 kommuner samlet for å vurdere et fremtidige 
krisesentersamarbeid i lys av ny lov. Kommunene er: Notodden, Hjartdal, Øvre Eiker, Flesberg, 
Rollag, Nore- og Uvdal, Sigdal og Kongsberg 
 
Oppsummering fremtidig krisesentersamarbeid: 
• Alle representantene fra kommunene er positive til i fellesskap å etablere et fremtidig 
krisesentersamarbeid i lys av loven. (Jf. presentasjoner med lovforståelse, eiendomsforhold, 
organisering og finansiering). 
• Alle kommunene er positive til et videre utredningsarbeid i arbeidsgruppe. Arbeidet koordineres 
også med arbeidet i regionens barnevernledergruppe vedr. avklaring av mulighet for 
samlokalisering/samordning mellom krisesenter og felles barnevernvakt. 
• Hente ut optimalt av midler fra tilleggsbevilgning og engangsbevilgning til 8-
kommunesamarbeidet.. 
• Møtet gir mandat til at intensjonsavtalen vil inneholde forpliktelser på et «overordnet plan». 
Utkast til avtale følger utkast til sak når det sendes ut til kommunene. 
 
Seksjonsleder sosial og flyktninger har vurdert om det er andre alternativ til at krisesentertilbudet 
for Notodden: 
• Etablere eget krisesenter vurderes som lite hensiktsmessig. Uten at det er gjort grundige 
utredninger, er det seksjonsleders vurdering at det vil kreve større investeringskostnader og 
driftskostnader ved å etablere selv enn å fortsette samarbeidet i Kongsbergregionen.  
• Kommunen kan inngå samarbeid med krisesenteret i Skien. En ser ikke det som hensiktsmessig 
ut fra avstand til krisesenteret og ut fra allerede eksisterende samarbeid innen Kongsbergregionen.  
• Det vises til de entydige positive tilbakemeldingene om fremtidig samarbeid som fremkom i 
møte med kommunene. 
 
Seksjonsleder anbefaler derfor at krisesentertilbudet i Kongsberg videreutvikles ved å bygge på 
den grunnmur som er utviklet ved drift av senteret helt fra 1985. Med et 8 kommunesamarbeid vil 
senteret ha et dekningsområde med rundt 65 500 innbyggere. Det anbefales at det inngås en 
intensjonsavtale mellom samarbeidskommunene om å utrede utviklingen av 
krisesentersamarbeidet i lys av ny lov. Det anbefales at tilbudet til menn alternativt utredes som et 
samarbeid med andre krisesentra. Dette, i første omgang, i en prøveperiode for å gjøre erfaring 
med menn som brukergruppe. Dagens tilbud har telefonkontakt som tilbud til menn, men ut over 
det er det ingen erfaringer med målgruppens behov for krisesentertilbud slik loven beskriver. 
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Det er lagt opp til to behandlinger av kommunenes krisesentersamarbeid. I denne saken er det lagt 
til grunn en intensjonsavtale med mandat til arbeidsgruppen. Utredningene til arbeidsgruppen 
danner så beslutnings- grunnlaget for kommunenes behandling av samarbeidsavtalen om 
fremtidig krisesentertilbud. Kommunene kan regne med svar på søknader om statlige midlene 
(tilleggs- og engangsbevilgningen) rundt 1. mai., heter det i departementets rundskriv. 
Planleggingskostnader Notodden kommune vil ha frem til svar fra staten dekkes innenfor rammen 
til Sosial og flyktning. 
 
Forutsatt statlig fullfinansiering av utgiftene til plan- og utredningsarbeidet (tilleggs- og 
engangsbevilgningen), slik det er forutsatt i departementets rundskriv, går kommunenes tilskudd 
tilbake til kommunen.  
 
 
Konklusjon: 
Rådmannen legger saken frem til politisk behandling for avklaring av inngåelse av 
intensjonsavtale om utvikling av krisesentertilbud med samarbeidskommuner. Ved dette ivaretas 
også at det foreligger nødvendig dokumentasjon slik at Kongsberg kommune, på vegne av 
samarbeidskommunene, søker om statlige midler til utvikling av krisesentertilbud 
fra den statlige “tilleggs- og engangsbevilgningen”. 
 

----------- 
 
 
 
 
Tilleggsopplysning/nye dokumenter til kommunestyrets behandling 29.04.2010: 
 
Med bakgrunn i merknad fra helse- og sosialutvalgets møte 13.04.2010, vedlegges  
Forslag til saksframlegg ang. samarbeid om krisesenter i Telemark 
med vedlegg 1, 2 og 3 
 
Vedlegg: 
2. Forslag til saksframlegg om krisesenter i Telemark med vedlegg 1, 2 og 3 
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 33/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
17/10 Formannskapet 15.04.2010  
33/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Gunleik Brekke Arkivsaksnr:  10/92 
 Arkivkode:  GBNR 240/533 
 
 
SERVICEBYGG PÅ NESØYA  
 
 
Formannskapets innstilling til kommunestyret: 
 
Det velges en løsning med servicebygg på Nesøya, ramme 2,3 mill. kroner. 
Dette finansieres ved å omdisponere avsatte midler til Ola Lensmannsveg og Kråkholmen. 
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Tidligere innstillinger/behandlinger: 
 
 
Rådmannens innstilling til formannskapet: 
 
Det anskaffes et flyttbart toalettbygg til en kostnadsramme på 1,2 mill.  
Vedtatt budsjettramme økes med kr 200.000,- ved omdisponering fra prosjektet Kråkholmen. 
 
 

Notodden kommune, 08.04.2010 
 

Magnus Mathisen 
rådmann 

Kjersti Versto Roheim 
seksjonsleder 

-------------- 
 
Formannskapet i møte 15.04.2010: 
 
Behandling: 
 
Nils Bjørnflaten (FrP) foreslo: 
Administrasjonen/ordfører tar kontakt med NUAS, Vannfronten, Hydro Næringspark og 
Nettbuss for å forsere arbeidet med å få til akseptable toalettforhold for tog- og bussreisende 
på Kollektivterminalen Notodden innen BluesFestivalen 2010.  
 
Morten Halvorsen (SOL) tok opp alt 2 i rådmannens saksutredning: 
Det velges en løsning med servicebygg, ramme 2,3 mill. kroner. 
Dette finansieres ved å omdisponere avsatte midler til Ola Lensmannsveg og Kråkholmen. 
 
Votering: 
Morten Halvorsens forslag ble vedtatt med 10 mot 1 stemme som ble avgitt for rådmannens 
innstilling. 
Nils Bjørnflatens forslag ble enstemmig vedtatt. 
 
 
Formannskapets vedtak: 
 

Administrasjonen/ordfører tar kontakt med NUAS, Vannfronten, Hydro Næringspark og 
Nettbuss for å forsere arbeidet med å få til akseptable toalettforhold for tog- og bussreisende 
på Kollektivterminalen Notodden innen BluesFestivalen 2010.  

----------- 
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Saksutredning: 
 
 
Saksframstilling til formannskapet 14.04.2010 
 
 
Utlagt i saken: 
1. Situasjonsplan 
2. Tegning 
 
 
Bakgrunn for saken: 
Kommunestyrets budsjett- og økonomiplanvedtak av des. 2009. 
 
Saksopplysninger: 
Med bakgrunn i meldte behov fra brukere av ”Bystranda”, ble det foreslått å ta inn et 
toalettbygg i investeringsbudsjettet. Forslaget ble vedtatt av kommunestyret. 
 
Prosjektorganisasjon: 
 
Ved oppstart av prosjektet ved årsskiftet ble følgende organisasjon valgt: 
Styringsgruppe: Leder Teknisk utvalg: H. Bakka 
                          Leder Kultur- og stedsutviklingsutvalg: R. Solberg 
 
Prosjektgruppe: Vannfronten/NUAS: Olaf Flåterud 
                           Samfunnsutvikling og tekniske tjenester: P.Ø.S. Gulliksen og G. Brekke 
                             
Med bakgrunn i at enheten skulle plasseres på ”Vannfronten” sitt område, ble selskapets 
representant tatt med i prosjektgruppa. 
 
 
Prosjektgjennomføring: 
 
Utredninger og forprosjektering ble igangsatt ved årsskiftet.  
Under behovsanalysen / romutredningen kom det fram at det arbeides med tilrettelegging for 
bobilopphold på Nesøya. Dette har sin bakgrunn i vedtatte mål for utviklingen av kommunen 
og at det i dag er en del som har funnet Nesøya attraktiv å stoppe på. 
 
Som kjent er det nå igangsatt regulering av området for nærmere avklaring av arealbruken. 
Hovedformålet er i kommunedelplanen: ”Opplevelse og fritid”.  Den uavklarte arealbruken 
har medført at en måtte tenke midlertidig plassering. Dette medførte planlegging av et 
flyttbart, men permanent bygg. D.v.s. et bygg som evnt. kan stå permanent annet sted på 
Nesøya.  
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Prosjektgruppa har vurdert to alternative løsninger.  
 
Alt. 1: Toalettbygg.  
 
Totalkostnad for toalettbygg utgjør 1,2 mill. kr inkl. m.v.a. 
 
Alt. 2: Servicebygg. 
 
Prosjektgruppa valgte med tilslutning fra styringsgruppa å innhente tilbud på en løsning der 
bobil- og delvis båtturisme er ivaretatt. Dvs. et servicebygg for Nesøya. Det ble utlyst nasjonal 
konkurranse der 2 meldte seg. Aktuell tilbyder er lokal. Innholdet i innkommet tilbud er som 
følger: HC toalett, 2 enkle toaletter, dusj, tømmeløsning for bobiler. Både for potter og 
gråvann. Vandalsikre løsninger og myntautomater på alle dører. Foreliggende tilbud er i 
overkant av 1,9 mill. Inkludert konsulenthonorar, post for uforutsett og lønnskostnader for 
kommunens prosjektleder blir totalkostnad for servicebygg 2,3 mill. kr inkl. m.v.a. 
  
Vurdering:   
 
Et servicebygg for Nesøya er noe annet enn det som var tenkt da budsjettet ble utarbeidet og 
vedtatt. Styringsgruppa fant det likevel naturlig å vurdere en slik løsning ut fra de framtids-
planer som foreligger for Nesøya. Tilrettelegging vil ofte medføre at flere stopper og dermed 
bidrar til ringvirkninger i nærområdet (sentrum). Slikt tiltak vil også ha betydning i 
sammenheng med regionalparksatsingen for Østkanalen. Styringsgruppa foreslår å gå til 
anskaffelse av et slikt servicebygg for Nesøya.  
 
Etter rådmannens vurdering er kostnaden ved et servicebygg for høy til å kunne forsvare en 
slik investering. Rådmannen tilrår å velge det enklere toalettalternativet som er nærmere 
vedtatt ramme. Et servicebygg vil innebære at kommunens låneopptak blir 1,1 mill. kroner 
høyere enn ved et toalettbygg. Kommunens økonomiske situasjon gjør at rådmannen ikke 
anbefaler dette alternativet. 
 
Uansett løsning må det foretas omdisponeringer innen investeringsbudsjettet, alternativt må 
investeringsbudsjettet revideres. Aktuelle omdisponeringer er Kråkholmen badeplass som er 
ferdigstilt, og prosjekt Ola Lensmannsveg som ikke startes i år. 
 
Alternativ løsning: 
 
Det anskaffes et servicebygg med kostnadsramme på 2,3 mill. Budsjettramma økes med  
1,3 mill. ved omdisponering fra prosjekt Ola Lensmannsveg og Kråkolmen. 
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Tilleggsopplysninger til kommunestyret 29.04.2010: 
 
 
Vedlegg:  
1-2: Tegninger 
3: Illustrasjonsskisse 
 
Det er framkommet opplysninger om at kommunen har plikt til å sørge for nødvendige anlegg 
for tømming av avløpsvann fra bobiler, fritidsbåter m.v. – Forurensningslovens § 26. 
Dette er for det meste ivaretatt ved alt. 2. – Formannskapets flertallsvedtak. 
 
Det er i budsjettfasen og prosjekteringsfasen lagt til grunn at anlegget skal driftes av 
kommunen v/Virksomhet for eiendom og utedrift. Skriftlige avtaler med Vannfronten AS på 
plassering og drift er forberedt. 
 
En grovkalkyle på bruk av anlegget ut fra kjent bruksmønster for Nesøya gir inntekter på  
ca. kr 20 000,-. Denne bruken gir en driftsutgift på ca. kr 40 000,-. Kommunens nettoutgift blir 
dermed ca. kr 20 000,- Denne driftskonsekvensen må tas inn i revidert budsjett for 2010.  
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SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 34/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
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34/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Oddvar Opsahl Arkivsaksnr:  10/187 
 Arkivkode:  M06  
 
 
TILSKUDDSORDNING FOR EIENDOMMER SOM FÅR PÅLEGG OM 
TILKNYTNING TIL KOMMUNALT VANN- OG AVLØPSNETT 
 
 
Teknisk utvalgs innstilling til kommunestyret: 
 
Det innføres tilskuddsordning for eiendommer som får pålegg om tilknytning til kommunale 
vann- og avløpsledninger i samsvar med bestemmelser pkt. 1- 7. 
Tilskuddsordningen finansieres over gebyrene på virksomhet for Vann, avløp og renovasjon. 
 
Tillegg til pkt. 2: 
Dersom huseier i ettertid ønsker tilknytning av eksisterende bolig som ligger i randsonen av 
pålag til knytningsområde, kan det gis et pålegg om tilknytning etter en administrativ 
vurdering innen en tidsfrist på 3 år etter ferdigstillelse av hovedledningsanlegget.  
Tilknytning følger vedtatte regler om tilskuddsordning. 
 
Bestemmelser pkt. 1- 7 endres slik at punkt 2 lyder: 
 
2. Satser for tilskudd: 

a. Anlegg i løsmasser: 
• fra 90 m til 120 m: kr 400,- pr. meter 
• fra og med 120 m:  kr 800,- pr. meter 

b. Anlegg i fjell: 
• fra 45 m til 60 m: kr 800,- pr. meter 
• fra og med 60 m:  kr 1.600,- pr. meter 
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c. Kryssing av veger eller jernbane med krav til fullprofilboring vil gi betydelige 
merkostnader. Likeledes anlegging av pumpestasjoner og lignende. Godkjente 
løsninger/kostnader på slike tiltak vil være tilskuddsberettiget dersom summen av tiltak 
og grøft overstiger nedre grenseverdier for stikkledningsanlegg i pkt. 1 (90 m i 
løsmasse). 

d. Satsen for tilskudd vil være 50 % for tiltakskostnader i verdiområde tilsvarende 90 m til 
120 m grøft i løsmasser. 
For tiltakskostnader i verdiområde tilsvarende over 120 m grøft i løsmasser gis det 100 
% dekningsbidrag. 

(Hensikten med endringen er at ingen boliger med pålegg om tilkopling skal måtte ha utgifter 
som overstiger ca 1,3 G i folketrygden tilsvarende ca kr 100.000,- 2010-kroner.) 
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Tidligere innstillinger/behandlinger: 
 
 
Rådmannens innstilling til teknisk utvalg: 
 
Det innføres tilskuddsordning for eiendommer som får pålegg om tilknytning til kommunale 
vann- og avløpsledninger i samsvar med bestemmelser pkt. 1- 7. 
Tilskuddsordningen finansieres over gebyrene på virksomhet for Vann, avløp og renovasjon. 
 

Notodden kommune, 26.03.2010 
 

Anne Sønstebø 
ass. rådmann 

Kjersti Versto Roheim 
seksjonsleder 

-------------- 
 
Teknisk utvalg i møte 14.04.2010: 
 
Marit Holm (Sol) ønsket å være inhabil i saken. Teknisk utvalg erklærte Marit Holm inhabil i 
saken etter Fvl §6.a og hun forlot bordet. Det var nå 8 representanter til stede. 
 
Rådmannen foreslo følgende tillegg til pkt 2: 
Dersom huseier i ettertid ønsker tilknytning av eksisterende bolig som ligger i randsonen av 
pålag til knytningsområde, kan det gis et pålegg om tilknytning etter en administrativ 
vurdering innen en tidsfrist på 3 år etter ferdigstillelse av hovedledningsanlegget. Tilknytning 
følger vedtatte regler om tilskuddsordning. 
 
Begrunnelsen for rådmannens tilleggsforslag var at det i folkemøte på Lisleherad skole  

8.4.2010 var enkelte beboere som mente alt av bebyggelse i Lisleherad burde 
tilknyttes nytt ledningsnett. 
For å fange opp eventuell eksisterende bebyggelse i randsonen der eiere ønsker 
tilknytning til kommunalt hovedanlegg, kan det være riktig å åpne for slik 
vurdering. 
Det foreslås derfor at det gis fullmakt til administrasjonen å gi tilskudd i ettertid 
for slike enkelttilfeller. Det foreslås derfor et tillegg til rådmannens forslag til 
innstilling: 
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Torgeir Fossli (V) foreslo: 
 
Bestemmelser pkt. 1- 7 endres slik at punkt 2 lyder: 
 
2. Satser for tilskudd: 

e. Anlegg i løsmasser: 
• fra 90 m til 120 m: kr 400,- pr. meter 
• fra og med 120 m:  kr 800,- pr. meter 

f. Anlegg i fjell: 
• fra 45 m til 60 m: kr 800,- pr. meter 
• fra og med 60 m:  kr 1.600,- pr. meter 

g. Kryssing av veger eller jernbane med krav til fullprofilboring vil gi betydelige 
merkostnader. Likeledes anlegging av pumpestasjoner og lignende. Godkjente 
løsninger/kostnader på slike tiltak vil være tilskuddsberettiget dersom summen av tiltak 
og grøft overstiger nedre grenseverdier for stikkledningsanlegg i pkt. 1 (90 m i 
løsmasse). 

h. Satsen for tilskudd vil være 50 % for tiltakskostnader i verdiområde tilsvarende 90 m 
til 120 m grøft i løsmasser. 
For tiltakskostnader i verdiområde tilsvarende over 120 m grøft i løsmasser gis det 100 
% dekningsbidrag. 

(Hensikten med endringen er at ingen boliger med pålegg om tilkopling skal måtte ha utgifter 
som overstiger ca 1,3 G i folketrygden tilsvarende ca kr 100.000,- 2010-kroner.) 
 
 
Votering: 
Rådmannens innstilling ble enstemmig vedtatt. 
Rådmannens tilleggsforslag ble enstemmig vedtatt. 
Torgeir Fosslis forslag ble vedtatt med 5 (leders dobbeltstemme) mot 4 stemmer. 
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Saksutredning: 
 
 
Vedlegg: 
1. Rundskriv til eiere: Orientering om tilskuddsordning for eiendommer i Notodden som får 

pålegg om tilknytning til kommunalt vann- og avløpsnett. 
 
Sammendrag:  
Notodden kommune har i disse dager ute et anbud på 2,8 km ledningsanlegg for kommunalt 
vann- og avløp i Lisleherad Øst.  I den forbindelse vil det være aktuelt å innføre et pålegg om 
tilkopling av ca. 50 boliger til det kommunale nettet. Slikt pålegg vil også være aktuelt i andre 
områder i kommunen etter hvert som det føres fram kommunale va-ledninger i eksisterende 
bebyggelse. 
For eiendommer som får pålegg om tilknytning til kommunalt vann- og avløpsnett, og hvor 
det vil innebære urimelig store kostnader å gjennomføre tilknytningen, er det foreslått nye 
regler for innføring av en tilskuddsordning. 
 
Bakgrunn for saken: 
Notodden kommune fører enkelte ganger fram hovedledninger for vann- og avløp til tidligere 
bebygde områder.  Boliger og annen bebyggelse med private løsninger for vann og avløp, vil 
ikke tilfredsstille dagens krav til rent drikkevann og utslipp i samsvar med miljøkrav etter 
forurensningsloven. 
Ofte utføres en slik framføring av kommunalt va-anlegg for å rydde opp i (sanere), uheldige 
va-forhold samt for å tilrettelegge for videre utbygging. 
Det er i slike tilfelle ønskelig å få koplet til mest mulig av eksisterende bebyggelse, for å 
utnytte de kommunale investeringene best mulig og tilfredsstille dagens miljøkrav. 
Kommunen kan gi pålegg om tilknytning både til kommunal vannledning og kommunal 
avløpsledning med hjemmel i plan- og bygningsloven samt forurensningsloven. 
Enkelte kommuner har innført en praksis med tilskudd for de som får pålegg om å kople 
boligen til kommunale vann- og avløpsledninger.  Dette for ikke å pålegge huseierne utgifter 
med nye stikkledninger som kan oppfattes som urimelig høye. Det foreslås derfor at en 
tilsvarende ordning innføres i Notodden kommune.   
Kommunen står nå foran store investeringer med framføring av kommunale vann- og 
spillvannsledninger i eksisterende bebyggelse (Lisleherad Øst) i forbindelse med etablering av 
nytt vannverk, samt Villandvegen i Heddal. 
 
Saksopplysninger: 
I Plan- og bygningsloven § 65 og 66 står det følgende: Når offentlig vannledning går over 
eiendommen eller i veg som støter til den, eller over nærliggende areal, skal bygning som 
ligger på eiendommen knyttes til vannledningen (§65). (avløpsledningen jfr. §66). 
Plan- og bygningsloven sier ikke noe om hvor store stikkledningskostnader en huseier må 
akseptere. Det er i loven heller ikke tatt med bestemmelser om at økonomisk evne skal 
vektlegges eller tas med i vurdering når pålegg blir gitt.  Eksempelvis har Fylkesmannen i 
Oppland overfor Lillehammer kommune bekreftet at vurdering av økonomisk evne ikke skal 
tillegges vekt.  Forurensingsloven gir også hjemmel for å pålegge tilknytning av avløp dersom 
kostnadene ikke er helt urimelige. 
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Tilskuddsordninger: 
Flere kommuner som gir pålegg om tilknytning til kommunalt avløpsnett eller til omlegging 
av eldre fellessystem, gir tilskudd dersom kostnadene kommer over vedtatte grenseverdier. 
Tilskuddsordningen finansieres over selvkostregnskapet til Vann/avløp,renovasjon-(VAR)-
virksomheten. 
Porsgrunn kommune har vedtatt å dekke kostnader over 1G med tilkopling til kommunale 
avløpsledninger.  1G i folketrygden ligger i dag på ca. 75.000,- kroner.  
Larvik kommune dekker stikkledningskostnader med avløp over 1G. 
I Sandefjord betaler huseier opp til 1G som etter pålegg om separering takvann og kloakk, må 
legge om sitt private avløpssystem.  Beløpet mellom 1G og 3G deles likt mellom huseier og 
kommunen.  Ved kostnader på 3G (225.000,-), betaler huseier 2G (150.000,- kroner). 
Lillehammer kommune har innført et pålegg om tilknytning hvis kostnadene til 
opparbeidelse av stikkledninger vil ligge innenfor en størrelsesorden på kr. 100.000,- eks. 
mva. Tilknytningsavgift kommer i tillegg.  Kostnadsgrensen forutsettes vurdert og regulert 
etter den generelle kostnadsutviklingen. Kostnadsgrensen ble vedtatt i 1991. 
 
Vurdering: 
Det foreslås at Notodden kommune velger en nedre grense for innvilgning av tilskudd som er 
på samme nivå som Porsgrunn, Sandefjord og Larvik som har valgt 1 G eller kr. 75.000,- . 
Vi har sjekket priser på komplette stikkledningsgrøfter med 3 lokale entreprenører.  Prisene de 
oppgir for stikkledningsgrøfter i jord over 50 meter, varierer fra 600 til 800 kr/m for grøft i 
jomfrulig terreng og 1000 -1200 kr/m for stikkledningsgrøft i hager. 
Vi mener at 800 kr/m for komplett stikkledningsgrøft i jord bør være en representativ 
entreprenørpris for Notodden.  Tilsvarende vil komplette stikkledningsgrøfter i fjell beløpe seg 
til 1600 kr/m.  Det foreslås at det gis et økonomisk tilskudd for stikkledninger med 
utgangspunkt i 50 % av normale stikkledningsgrøftekostnader over nedre grense på 1 G eller 
75.000,- kroner.  Omgjort i ovennevnte basispriser på 800 kr/m for jordgrøft, tilsvarer dette at 
stikkledningsgrøfta må være over 90 meter før det gis tilskudd.  Videre vil en ren fjellgrøft 
måtte være over 45 meter før det gis tilskudd. Det må stilles krav om at en representant for 
virksomhet VAR, skal være med på innmåling av løpemeter fjellgrøft før grøfta fylles igjen. 
Grøfter som består av både løsmasser i toppen og fjell nederst i grøfta, defineres her som rene 
fjellgrøfter.  Stikkledningsgrøfter vil ofte bli liggende i både fjell og i løsmasser. Det legges 
inn en omregningsfaktor på 2 for fjellgrøfter for å forenkle utregning av tilskuddet. 
 
Der kommunen finner det hensiktsmessig, gis det pålegg om felles stikkledning for 2 eller 
flere boliger.  Dette kan gi besparelser for både huseiere og kommunen.  Dette muliggjør også 
tilkopling av husklynger som ligger lenger unna kommunalt ledningsnett.  For felles 
ledningsstrekk fordeles tilskuddet etter samme satser på de boligene/eiendommen som de 
ulike ledningsstrekkene betjener. 
 
Det skal foreligge politisk behandling og vedtak før det kan gis pålegg om tilknytning til 
kommunale vann- og avløpsledninger. 
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Konklusjon: 
For Notodden kommune foreslås det ut fra nevnte vurdering gjort gjeldende en 
tilskuddsordning som kan sammenfattes slik: 
 
For allerede bebygde eiendommer som får særskilt pålegg om tilknytning til kommunalt vann- 
og avløpsnett, og hvor det vil innebære urimelig store kostnader å gjennomføre tilknytningen, 
etableres følgende tilskuddsordning: 
 
1. Tilskuddet skal gis for stikkledningsanlegg med lengde over følgende nedre grenser: 

90 meter i grøfter med løsmasser  
eller 
45 meter i grøfter der fjell må fjernes 
og/eller en kombinasjon, der anlegg i fjell gis omregningsfaktor til løsmasser lik 2. 
Ovenstående er dermed nedre grense for innvilgning av tilskudd. 

 

2. Satser for tilskudd  
Anlegg i løsmasser: kr  400,- pr. meter 
Anlegg i fjell:  kr  800,- pr. meter 
 

Kryssing av veger eller jernbane med krav til fullprofilboring vil gi betydelige 
merkostnader. Godkjente løsninger/kostnader vil være tilskuddsberettiget med 50 % av 
kostnader som overskrider grensene for vilkårene i pkt 1. 

 

3. Teknisk løsning, valg av ledningstrasé, graving over annen manns grunn må være 
forhåndsgodkjent av virksomhet VAR for at tilskudd skal kunne gis. 

 

4. Der kommunen finner det hensiktsmessig, vil det bli krevd felles stikkledninger for to eller 
flere boliger. 
For felles ledningsstrekk fordeles tilskudd etter samme satser (jfr. Pkt 2), på de 
boligene/eiendommene som de ulike ledningsstrekkene betjener.  Den enkelte huseier 
tilknyttet et felles stikkledningsanlegg, vil kun få tilskudd dersom andelen samlet 
grøftemeter overskrider nedre grenser i pkt. 1. 
 

5. Fjellgrøft skal innmåles og tegnes inn på ledningsskisse. Virksomhet VAR skal besiktige 
anlegg med fjellgrøft før denne fylles igjen. 

 

6. Tilskuddsordningen gjelder eiendommer i områder som gis særskilt pålegg om tilknytning 
etter vedtak i Teknisk utvalg. Ordningen gjelder ikke fritidseiendommer. 
Tilskuddssatsene justeres årlig pr. 15.02 i takt med endring i SSB’s indeks for enebolig av 
tre i alt, basis pr. 15.01.10: 145,3. 
 

7. Tilskuddsordningen gjøres gjeldende fra 01.01.2010 og administreres av seksjon for 
samfunnsutvikling og tekniske tjenester v/virksomhet VAR. 

 
Huseiere som har fått pålegg om tilknytning til kommunalt vann- og avløpsnett innenfor 
tilskuddsordningens gyldighet, kan sende krav om refusjon beregnet ut fra ovenstående. Det er 
en forutsetning at anlegget er besiktiget, godkjent, ferdigmeldt og registrert i kommunens 
gebyrregister. 
 
Tilskuddsreglene pkt. 1-7 vil bli tilsendt alle som får pålegg om tilknytning i et standard skriv 
(vedlegg 1). 
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 35/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
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35/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Oddvar Opsahl Arkivsaksnr:  10/188 
 Arkivkode:  ANL 592.524.B.7A 
 
 
VA-ANLEGG LISLEHERAD ØST –  
PÅLEGG OM TILKNYTNING BOLIGER TIL NY VANN- OG 
AVLØPSLEDNING 
 
 
Teknisk utvalgs innstilling til kommunestyret: 
 
Med hjemmel i plan – og bygningsloven § 65 og 66, samt plangodkjenningen av Notodden 
vannverk, gis det pålegg om tilknytning av eksisterende bebyggelse til ny kommunal vann- og 
avløpsledning på østsiden av Klaumannsjøen innenfor avmerket område på plantegning 
(vedlegg 1 og 2). 
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Tidligere innstillinger/behandlinger: 
 
 
Rådmannens innstilling til teknisk utvalg: 
 
Med hjemmel i plan – og bygningsloven § 65 og 66, samt plangodkjenningen av Notodden 
vannverk, gis det pålegg om tilknytning av eksisterende bebyggelse til ny kommunal vann- og 
avløpsledning på østsiden av Klaumannsjøen innenfor avmerket område på plantegning 
(vedlegg 1 og 2). 
 
 

Notodden kommune, 26.03.2010  
 

Anne Sønstebø 
ass. rådmann 

Kjersti Versto Roheim 
seksjonsleder 

----------- 
 
Teknisk utvalg i møte 14.04.2010: 
 
Marit Holm (Sol) ønsket å være inhabil i saken. Teknisk utvalg erklærte Marit Holm inhabil i 
saken etter Fvl §6.a og hun forlot bordet. Det var nå 8 representanter til stede. 
 
Votering: 
Rådmannens innstilling ble enstemmig vedtatt. 
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Saksutredning: 
 
Utlagt: 
1. VA-plan søndre del.  Tegning H01-1 med forslag til boliger som skal pålegges tilkopling. 
2. VA-plan nordre del.  Tegning H01-2 med forslag til boliger som skal pålegges tilkopling.   
3. Orientering om tilskuddsordning for eiendommer som får pålegg om tilknytning til 

kommunalt vann- og avløpsnett. 
4. Godkjenning av planer for nytt inntak, vannbehandlingsanlegg, overføringsanlegg for   
5. Notodden nye vannverk, fra Mattilsynet. 
 
Vedlegg: 
1. VA-plan søndre del.  Tegning H01-1 med forslag til boliger som skal pålegges tilkopling. 
2. VA-plan nordre del.  Tegning H01-2 med forslag til boliger som skal pålegges tilkopling.   
 
 
Sammendrag:  
Med hjemmel i plan- og bygningsloven og plangodkjenning av Notodden vannverk foreslås 
pålegg om tilknytning av eksisterende bebyggelse på østsiden av Klaumannsjøen i Lisleherad, 
til ny kommunal vann- og avløpsledning.  Pålegget vil gjelde ca. 50 boliger med avgrensning 
250 m fra Klaumannsjøen. 
 
Bakgrunn for saken: 
Notodden kommune har vedtatt å føre fram hovedanlegg for vann- og avløp på østsiden av 
Klaumannsjøen.  Ledningsanlegget med 2 avløpspumpestasjoner skal ut på anbud i mars.  
Etter planen skal det påbegynnes i slutten av mai og ferdigstilles sommeren/høsten 2011. 
Ca. 50 boliger som ligger med en avstand på inntil ca. 80 m fra kommunale vann- og 
avløpsledninger, må slik Rådmannen vurderer saken, pålegges å kople seg til nye kommunale 
vann- og avløpsledninger.  Dette gjøres for det første av hensyn til Klaumannsjøen som 
drikkevannskilde ved at avløpet fra boligene tilkoples kommunale avløpsledninger og ved det 
hindrer forurensning.  Videre vil tilkopling til kommunale vannledninger sikre beboerne rent 
drikkevann som tilfredsstiller kravene fra Mattilsynet. 
Med dagens ordning er det opp til den enkelte huseier om de vil kople boligen til kommunale 
vann- og avløpeledninger.  For inntil 100 m2 leieareal er tilknytningsgebyret på kr. 2.000 for 
vann og det samme beløpet for avløp.  For leieareal over 100 m2 betales 5 kr/m2 for vann og 
det samme for avløp.  Det foreligger ikke noen tilskuddsordning for de som velger å knytte 
boligene til kommunale vann- og avløpsledninger. 
 
Saksopplysninger: 
I Mattilsynets godkjenning av planer for nytt inntak og vannbehandlingsanlegg (vedlegg 4), 
står det under pkt. 4: Prosjektgruppa har drøftet klausulering inngående og kommet fram til at 
klausulering bør kunne sløyfes.  De mente at en kombinasjon av tekniske tiltak og aktiv og 
bevisst bruk av lover og forskrifter for å beskytte råvannet mot uønsket forurensingstilførsel 
vil være en akseptabel løsning. 
Tekniske tiltak: 

1. All kloakkutslipp til Klaumannsjøen og all bebyggelse innenfor 100 m belte skal kobles 
til nytt kloakkanlegg. 

2. Eksisterende kommunal og privat vannforsyning i dette området skal koples til det nye 
vannverket. 
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I tillegg til nevnte pålegg fra Mattilsynet, har kommunen hjemmel i plan- og bygningslovens § 
65 og 66 hjemmel til å gi pålegg om tilkopling til kommunal vann- og avløpsledning.  En slik 
investering med antatt kostnad på ca. 15. mill. eller 300.000 kroner pr. bolig, forutsetter at 
huseiere innenfor rimelig avstand, pålegges å kople boligene til kommunale vann- og 
avløpsledninger. 
 
Erfaring fra tidligere kommunalt ledningsanlegg i Heddal på strekningen Stivi-Nordbygda, 
tilsier at det er nødvendig å gi et pålegg til eiere av eksisterende bebyggelse om å kople 
boligene til ledningsnettet. Her kan nevnes en bensinstasjon på strekningen som forurenset 
grunnvannet og brønner i nærheten.  Bensinstasjonen ble først tilkoplet ledningsanlegget flere 
år etter at dette var ferdig, og etter at tilknytningsavgiften for vann og avløp var redusert til 
1/10 del.  Det er fortsatt en god del boliger innefor rimelig avstand fra ledningsanlegget, som 
ennå ikke er tilkoplet kommunalt ledningsnett.  
Tilbakemelding fra enkelte huseiere i Lisleherad går også på at de ikke er villige til å kople 
seg til kommunalt ledningsnett. Det er spesielt tilkopling til kommunal vannledning enkelte 
huseiere er skeptiske til.  
Det har vært holdt møte med Lisleherad grendeutvalg og Lisleherad stedsutvikling med 
informasjon om anleggsplanene og forslaget om å gi pålegg til ca. 50 huseiere om tilknytning 
til kommunale vann-og avløpsledninger.    
 
I Plan- og bygningsloven § 65 og 66 står det følgende: Når offentlig vannledning(§65), går 
over eiendommen eller i veg som støter til den, eller over nærliggende areal, skal bygning som 
ligger på eiendommen knyttes til vannledningen (§65), (avløpsledningen jfr. §66). 
Plan- og bygningsloven sier ikke noe om hvor store stikkledningskostnader en huseier må 
akseptere. Det er i loven heller ikke tatt med bestemmelser om at økonomisk evne skal 
vektlegges eller tas med i vurdering når pålegg blir gitt.  Fylkesmannen i Oppland har for 
eksempel overfor Lillehammer kommune bekreftet at vurdering av økonomisk evne ikke skal 
tillegges vekt.  Forurensingsloven gir også en klar hjemmel for å pålegge tilknytning av 
avløpsanlegg dersom kostnadene ikke er helt urimelige og eksisterende utslipp forurenser. 
Kommunal framføring av hovedledninger for vann og avløp vil også kunne åpne for 
utbygging av nye boligområder. 
 
Vurdering: 
Rådmannen mener det vil være uforsvarlig å investere anslagsvis 15 mill. kroner på et 
ledningsanlegg for ca. 50 boliger eller 300.000,- kroner i investeringer pr. bolig, hvis man kan 
risikere at mange huseiere skulle velge ikke å kople seg til de nye kommunale vann- og 
avløpsledningene.  Sikring av Klaumannsjøen som drikkevannskilde for Notodden vannverk 
med pålegg fra Mattilsynet i forbindelse med plangodkjenningen, er grunnlaget for pålegg om 
tilkopling av eksisterende bebyggelse.  Hjemmel til å gi pålegg har kommunen i plan- og 
bygningsloven`s § 65 og 66.  Ca. 25 boliger øst for Klaumannsjøen ligger innenfor 100 m 
beltet.  Resterende 25 boliger ligger i et belte fra 100 til 250 m. Prosjektert ledningsanlegg 
ligger ca. 150 m fra Klaumannsjøen.  I vedlegg 1 og 2, er det vist et forslag til områdegrense 
hvor det er aktuelt å gi pålegg om tilkopling. 
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Forslag til Tilskuddsordning for eiendommer som får pålegg om tilknytning til kommunalt 
vann- og avløpsnett, vurderes i egen sak. 
 
Kommunen kan også etter plan- og bygningsloven gjøre vedtak om refusjon for en del av 
hovedledningsanlegget rettet mot eksisterende bebyggelse.  Det blir ikke foreslått å gjøre en 
slik refusjon gjeldende i dette tilfellet, fordi dette er et anlegg primært knyttet til beskyttelse av 
drikkevannskilden. 
 
Ut fra ovennevnte tiltak som legger til rette for tilkopling til kommunale vann- og 
avløpsledninger, bør det pålegges tilknytning for eiendommer øst for Klaumannsjøen innenfor 
avmerket areal på plantegninger i vedlegg 1 og 2. 
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 36/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
/ Teknisk utvalg (delegert behandling) 17.12.2009  
30/10 Teknisk utvalg 14.04.2010  
36/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Marte Berdahl Arkivsaksnr:  07/1368 
 Arkivkode:  PLAN UNDER ARBEID 
 
 
DETALJREGULERING FOR KASIN BOLIGFELT  
 
 
Teknisk utvalgs innstilling til kommunestyret: 
 
Detaljregulering for Kasin boligfelt vedtas. 
Vedtatt plan framgår av plankart (dok. 39) og reguleringsbestemmelser (dok. 40). 
Regulert nettstasjon (trafo) flyttes til nordøstre hjørne av lekeplass. 
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Tidligere innstillinger/behandlinger: 
 
 
Delegert vedtak 17.12.2009 – 1. gangs behandling: 
 
Detaljregulering for Kasin boligfelt legges ut til offentlig ettersyn/ høring.  
Planforslaget går fram av plankart dok.26 og reguleringsbestemmelser dok.27 etter justeringer  
jfr. saksframstillingens kap. 6.1.  

--------- 
 
 
Rådmannens innstilling til teknisk utvalg - 2.gangsbehandling: 
 
Detaljregulering for Kasin boligfelt vedtas. 
Vedtatt plan framgår av plankart (dok.39) og reguleringsbestemmelser (dok.40). 
 

Notodden kommune, 23.03.2010 
 

Anne Sønstebø 
ass. rådmann 

Kjersti Versto Roheim 
seksjonsleder 

--------- 
Teknisk utvalg i møte 14.04.2010: 
 
Dokument utdelt i møtet: 
• Kart M 1:1000 
 
Etter innspill fra Notodden Energi AS er det gjort en vurdering i forhold til plassering av regulert 
nettstasjon. Rådmannen endrer sin innstilling i samsvar med innspillet. 
 
Rådmannens endrede innstilling til 2. gangsbehandling: 
Detaljregulering for Kasin boligfelt vedtas. 
Vedtatt plan framgår av plankart (dok. 39) og reguleringsbestemmelser (dok. 40). 
Regulert nettstasjon (trafo) flyttes til nordøstre hjørne av lekeplass. 
 
Votering: 
Rådmannens endrede innstilling ble enstemmig vedtatt. 
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Saksutredning: 
 
• Saksframstilling til delegert 1. gangs behandling  17.12.2009 s. 42 
• Saksframstilling til 2. gangs behandling i teknisk utvalg 14.04.2010 s. 52 

-------- 
 
Saksframstilling til delegert 1. gangs behandling 17.12.2009: 
 
Utlagt i saken: 
1) Situasjonskart m/ eiendom.grenser og plangrenser, datert 29.8.2007 
2) Utsnitt av kommuneplanens arealdel over området, 2007 
3) a og b) Utsnitt av plan 220 m. tegnforklaring 
4) Div plandok. fra nr. 251, Nørsterudvegen 

a) Utsnitt av plan 251 
b) Reg.planbestemmelser  

5) Biologisk mangfold registrering, datert 11.8.1999 
a) Lokalitet 335 og 378, Nordbygda 
b) Kart over lokaliteter 

6) E-post til Søndergaard Rickfelt AS vedr. biologisk mangfold, 2007 
7) Referat fra oppstartsmøte 30.8.2007 
8) a-d) Div. adresselister og kart til kunngjøring av oppstart, 2007 
9) a-c) Melding om oppstart av planarbeid, 24.9.2007 
10) Div. innspill fra Telemark fylkeskommune 

a) Innspill til varsel om oppstart, datert 4.10.2007 
b) Kulturhistorisk registrering. 12.9.2008 
c) Resultat arkeologisk reg. 27.10.2008 
d) Beta Analytic Inc., resultat datering av kullprøver, 15.12.2008 
e) Resultat radiologisk datering, 17.12.2008 

11) Statens vegvesen, innspill til varsel om oppstart, 5.10.2007 
12) Fylkesmannen i Telemark, innspill til varsel, 16.10.2007 
13) Ragnar Løkka, innspill til varsel, 30.9.2007 
14) Div. naboer i Nørstrudvn., innspill til varsel, 22.10.2007 
15) Innsendt planforslag, mottatt her 10.3.2009  

a) Følgebrev 
b) Sosidata og plankart, planbeskrivelse i pdf 
c) Innhold med oversikt over vedlegg 
d) Utfylt sjekkliste for planlegging  
e) Planbeskrivelse 
f) Plankart 
g) Reguleringsbestemmelser 
h) Kopi av rapport om grunnforhold ved Nørstrudvegen, Grunnteknikk AS, 2.7.1998 

16) Kopi av overenskomst vedr. atkomstveg Nørstrudvegen, datert 1.10.1998 
17) Situasjonskart, flyfoto, datert 20.4.2009’ 
18) Tilbakemelding på innsendt planforslag, datert 6.5.2009 
19) Notat fra telefonsamtale vedr. videre saksbehandling datert 19.5.2009 
20) Revidert planforslag uten geotekniske undersøkelse mottatt 11.6.2009 
21) Innspill vedr. VA-anlegg, 23.6.2009  
22) Notat fra telefonsamtale vedr. geotekniske undersøkelser, datert 9.7.2009 
23) Brev vedr. behandling etter ny planlov, datert 12.8.2009  
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24) Revidert planforslag m/geoteknisk undersøkelse mottatt 19.11.2009 
a) Følgebrev 
b) Sosidata og plankart i pdf 
c) Reguleringsbestemmelser, datert oppdatert oktober 2009 
d) Planbeskrivelse, datert nov 2009 
d) Geoteknisk rapport, datert 6.10.2009 

25) Innspill fra kommunens landbruksavdeling, 11.12.2009 
26) Forslag til plankart jfr. delegert 1.gangsbeh. 17.12.2009  
27) Forslag til reguleringsbestemmelser jfr. delegert 1.gangsbeh. 17.12.2009 
28) Oversiktskart, datert 17.12.2009   
29) Saksframstilling ved delegert 1.gangsbehandling 17.12.2009 
 
Vedlegg utsendt (ved delegert 1. gangs behandling 17.12.2009): 
25) Dok. 26 - Forslag til plankart jfr. delegert 1.gangsbeh. 17.12.2009  
26) Dok. 27 - Forslag til reguleringsbestemmelser jfr. delegert 1.gangsbeh. 17.12.2009 
27) Dok. 28 - Oversiktskart, datert 17.12.2009   
 
 
1. Sammendrag (ved 1.gangsbehandling den 17.12.2009):  
Søndergaard Rickfelt AS har på vegne av Tora og Kolbjørn Kasin sendt inn forslag til 
reguleringsplan for Kasin boligfelt. Planforslaget legger til rette for oppføring av 11 boliger i 
Heddal ved Nordbygda skole og er i samsvar med kommuneplanens arealdel. Reguleringsplan for 
Kasin boligfelt tas til delegert 1.gangsbehandling og legges ut til offentlig ettersyn/ høring med 
foreslåtte justeringer.  
 
2. Saksopplysninger  
 
2.1 Bakgrunn for saken 
Forslag til reguleringsplan for Kasin boligfelt er fremmet av Tora og Kolbjørn Kasin på vegne av 
Maria Kasin med Søndergaard Rickfelt AS som konsulent. Formålet med planen er regulering for 
boligtomter. Planområdet ligger nord i Heddal ved Nordbygda skole. I kommuneplanens arealdel er 
området avsatt til planlagt byggeområde for boliger.   
 
2.2 Nåværende situasjon i planområdet 
Planområdet er relativt flatt og består av dyrka mark og våt skogsmark. I nordvest grenser området 
inn mot en bratt skråning (ca. 15 m høy), på toppen av denne skråningen ligger det to gårdsbruk. 
Planområdet ligger på begge sider av Nørstrudvegen og grenser til eksisterende boligfelt i øst og 
spredte boliger i vest. Hele planområdet ligger innenfor eiendommen gnr/bnr 8/8. Gården på 
eiendommen ligger sør for planområdet, nede ved E 134. I planbeskrivelsen blir det opplyst at det 
kun står igjen et stabbur på gårdstunet, etter at våningshuset brant ned høsten 2007 og låven revet 
pga. forfall. Som følge av dette vises til at jorda forpaktes bort til kornproduksjon. Nordbygda skole 
ligger om lag 200 meter sør for planområdet. 
 
2.3 Planstatus  
Hele planområdet er avsatt til planlagt byggeområde for boliger. Retningslinjer vedrørende 
biologisk mangfold og landbruksmessige forhold gjelder innenfor planområdet og viser til ”område 
med spesielt godt jordsmonn” og ”område med stort biologisk mangfold” jfr. pkt. 3.2 i 
kommuneplanens arealdel, utfyllende bestemmelser og retningslinjer.  
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2.4 Planprosess 
Saksgang  
I ny plan- og bygningslov av 1.juli 2009 er det to typer reguleringsplaner: områderegulering og 
detaljregulering. Forslag til utbygging for Kasin boligfelt er i samsvar med kommuneplanens 
arealdel, og etter vår vurdering faller plantypen inn under detaljregulering. Behandling av 
planforslaget følger da vanlig prosedyre: 
- oppstart av planarbeid kunngjøres og planforslag utarbeides av forslagsstiller. 
- planforslaget oversendes kommunen for behandling 
- kommunal behandling: 1.gangsvedtak i TU – nå går planen over til å bli kommunal, offentlig 
høring, 2.gangsvedtak i TU på basis av høringen og sluttvedtak i kommunestyret. Planen er av 
begrenset omfang og i samsvar med kommuneplanens arealdel og tas derfor til delegert 
1.gangsbehandling jfr. delegasjonsreglement vedtatt i kommunestyret 18.6.2009 
 
Planarbeidet og innspill ved melding om oppstart 
Oppstartsmøte ble holdt 30.8.2007. Melding om oppstart av reguleringsplanarbeidet ble varslet til 
berørte naboer og offentlige instanser i brev 24.9.2007 med frist 30 dager etter mottatt varsel. 
Planarbeidet ble også varslet med annonse i Telen og Varden. Det kom inn fem merknader i 
meldingsfasen som er oppsummert og kommentert av forslagsstiller i planbeskrivelsen og gjengitt 
her i kap. 4. 
 
2.5 Innsendt planforslag 
Planforslaget framgår av dokumentlista ovenfor, og består blant annet av planbeskrivelse, plankart, 
reguleringsbestemmelser og geoteknisk rapport.  
 
3. Reguleringsplanforslaget 
I punktene under er det gjengitt utdrag fra forslagsstillers planbeskrivelse, med våre kommentarer.  
 
3.1 Planfaglig vurdering   
Planområdet er i samsvar med kommuneplanens arealdel som åpner for utbygging av boliger. Når 
det gjelder retningslinjene viser forslagsstiller til at planområdet består av den andel jordbruksareal 
som er frigitt i kommuneplanen til boligformål. Også i sammenheng med biologisk mangfold vises 
det til at kommunen har tatt standpunkt til arealbruken i kommuneplanen.  
 
Våre kommentarer 
I kommuneplanens arealdel er det for enkelte landbruks-, natur- og friluftsområder gitt særlige 
retningslinjer, herunder ”områder hvor landbruksmessige forhold tillegges spesielt stor vekt”. I 
dette tilfellet gjelder det område med spesielt godt jordsmonn. Kommunens landbruksavdeling 
peker på at nedbygging av dyrka mark og dyrkbar jord generelt er en stor utfordring og at 
omdisponering av slike arealer må begrenses i størst mulig grad. De viser videre til at den delen av 
planen som ligger sør-øst for Nørstrudvegen legger beslag på et område som er del av et større og 
godt arrondert jordbruksareal på totalt 32 dekar. Vest for kjørevegen berøres et mindre jorde på 
totalt 4,8 dekar. Landbruksavdelingen understreker at omdisponering av dyrka mark med godt 
jordsmonn er svært uheldig, og er spesielt skeptiske  til å tillate dette på større og godt arronderte 
teiger. 
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Vi forstår kommunens landbruksavdeling slik at hovedutfordringen angående dyrka mark er jordet 
som tilsvarer byggeområde B-2 i planforslaget. Når området nå er avsatt til planlagt byggeområde 
er det gjennom kommuneplanarbeidet imidlertid gjort en vurdering av arealbruken som legger til 
rette for omdisponering til utbygging. Videre er det kun 3 boliger som skal bygges på denne siden 
av vegen og nord for område B-2 er arealet regulert til landbruk med hensynssone kulturminner. 
Boligområdet med tilhørende grøntområde vil derfor utgjøre om lag 5 dekar av det 32 dekar store 
jordet som fortsatt vil være avsatt til landbruks-, natur- og friluftsområde i kommuneplanens 
arealdel.  
 
Vedrørende vurdering av retningslinjer for biologisk mangfold - se kap. 3.6. 
 
3.2 Risiko- og sårbarhetsanalyse 
 
Flom   
I vedlagt sjekkliste for planlegging vises det til at det i planområdet ikke er fare for flom.  
 
Våre kommentarer 
Området ligger utenfor markert område for flomfare (200-årsflom) i kommuneplanens arealdel. I 
delene av planområdet der grunnvannet i dag står i terrengnivå skal det gjennomføres en 
masseutskiftning. Dette er fulgt opp i rekkefølgebestemmelser til planen. Utover dette har vi ingen 
ytterligere merknader.  
 
Grunnforhold/skråningsstabilitet  
Området ligger i dalbunnen på marine avsetninger, grus og leire. For skråningen i bakkant av 
området er det gjennomført geoteknisk undersøkelse høsten 2009, rapport er utarbeidet (dok. 22). 
Konklusjon var at massene i skråningen kan være utsatt for lokale glidninger under ekstreme 
værforhold, langvarig nedbør og /eller i teleløsningsperioder. Skråningsstabiliteten kan også være 
påvirket av håndtering av overvann i plantefeltet i skråningen. Som stabiliserende tiltak anbefales 
det i den geotekniske rapporten å etablere 2-3 dreneringsgrøfter fra topp skråning og ned til nedre 
nivå. 
 
I planbeskrivelsen vises det også til grunnboringer i forbindelse med bygging av nabofeltet 
Nørstrudvegen boligfelt. Disse ble foretatt i 2001 på toppen av samme skråning noe lenger mot øst. 
Det ble konkludert med solid stabilitet av skråningen.  
 
Forslagsstiller viser videre til at grunnvannet står høyt i deler av området inne ved skråningen, og at 
det her er gitt bestemmelser som følger anbefalinger i den geotekniske rapporten fra 2009 vedr. 
masseutskifting og drenering. Det nevnes også at det innenfor planområdet tidligere er foretatt 
jordbruksplanering, og at disse områdene også skal masseutskiftes. Det vises til at tilsvarende ble 
gjort i nabofeltet Nørstrud.   
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Våre kommentarer 
Området omfattes av retningslinje i kommuneplanen om ”spesielle forhold angående flom/ras i 
enkeltområder”, her område ”BB-5 – Nordbygda ved skolen”. Det er krav om fagvurdering av 
stabiliteten av massene før behandling av reguleringsplan kan gjennomføres. Den bratte skråningen 
i bakkant av feltet gjorde at planområdet ble vurderet som et mulig utløpsområde for skred. 
Grunnboringene som forslagsstiller viser til i forbindelse med Nørstrudfeltet er ikke kartfestet og 
det er derfor usikkert hvor i skråningen disse ble foretatt. Nørstrudfeltet ligger også lengre øst enn 
foreslått område for Kasin boligfelt. Ny geoteknisk undersøkelse ble imidlertid utført av 
Multiconsult AS i oktober 2009. Rapporten fra denne undersøkelsen viser generelt god 
byggegrunn, men anbefaler tiltak i form av drenering, oppfylling og masseutskifting i deler av 
feltet. Anbefalte tiltak er fulgt opp i reguleringsbestemmelsene under pkt. 2.2 miljøforhold. For å 
sikre gjennomføring av tiltakene foreslår vi å ta inn bestemmelsene som rekkefølgebestemmelser. 
Dvs. at tiltakene må være gjennomført før det kan fradeles tomter. 
 
Radon 
Det legges inn en bestemmelse om radonsperre i planen for å sikre mot stråling.  
 
Våre kommentarer  
I 2000/2001 ble det gjennomført en kartlegging av radon i inneluft i utvalgte husstander i 
kommunen. I Nordbygda var mer enn 20% av radonmålingene høyere enn 200 Bq/m3 som da var 
anbefalt tiltaksgrense. Per desember 2009 er anbefalt tiltaksgrense senket til 100 Bq/m3. Det er stor 
sannsynlighet for forhøyede radonkonsentrasjoner i området og det må derfor gjøres nødvendige 
forebyggende tiltak ved oppføring av nybygg. Nødvendige tiltak framgår av den til enhver tid 
gjeldende tekniske forskrift, det henvises til dette i reguleringsbestemmelsene.     
 
Støy  
Boligfeltet er planlagt om lag 250 m unna vegen, i tillegg er det en høydeforskjell, der boligfeltet 
vil ligge på kote 43, mens vegen ligger på om lag kote 35. Boligfeltet ligger tilbaketrukket på en 
”terrasse/platå” ovenfor vegen. Området ligger utenfor gul sone i støysonekart langs riks- og 
fylkesvegnettet i Notodden, utarbeidet av Statens vegvesen i 2007. Etter vår vurdering vil støy klart 
ligge under kravene i støyretningslinjen T-1442.  
 
3.3 Renovasjon, vann- og avløp  
I planbeskrivelsen vises det til at boligene blir tilknyttet offentlig renovasjon og at det kan etableres 
samlestativ for renovasjon innenfor område regulert til vegformål i B1, eventuelt løses innenfor 
hver tomt. For vann- og avløp skal boligene knyttes til kommunalt anlegg ved Nordbygda skole. 
Ledningsnettet i Nørstrudvegen er privat og nye boliger skal sannsynligvis tilknyttes dette, 
eventuelt etableres nytt ledningsnett. 
 
Våre kommentarer:  
Til opplysning vises det til krav til brannvannsdekning i boligfelt. Vannledning på 100 mm ved 
Nordbygda skole må derfor forlenges fram til avkjørsel til nytt felt og avsluttes med brannuttak i 
kum. Fallforholdene for avløp fra nordre del av område B1 må også sjekkes grundig da dette 
området ligger om lag 1 m lavere enn arealet mot vegen. Tiltakshaver viser allerede til at området 
skal masseutskiftes og fylles opp til nivå med vegen.  
 
Til orientering vises det til at overflatevann, takvann og dreneringsvann ikke kan føres inn på 
spillvannsledningen.  
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3.4 Vei/adkomst og parkering 
Forslagsstillers tekst:  
”Det nye boligområdet vil få adkomst via Nørsterudvegen. Vegen fra skolen er regulert med 8m 
bredde. Vegen må sannsynligvis breddeutvides 1,0m med tanke på blandet trafikk.  
Det er under 30 boliger i feltene til sammen noe som tilsier at det kan aksepteres blandet trafikk inn 
mot boligområdet. Dette er en blindveg opp til gården Nørsterud. Det foreslås ikke fortau eller 
gang og sykkelveg langs denne samlevegen. Krysset mot skolen er utflytende med 4 adkomstveger 
inn i krysset. Det er behov for å stramme det opp. I planen foreslås det å legge om til et trearmet 
kryss. Det er mot skolen størsteparten av trafikken går. Nørsterudvegen forskyves litt mot nord i 
krysset. Planen viser samleveg med regulert bredde på 9,0m. Planen viser boliger med direkte 
avkjøring inn på samlevegen. Det er ikke stor trafikk på denne vegen da den kun går inn til 
Nørsterudfeltet og gårdsbruk ovenfor. Det er i alt ca 20 enheter tilknyttet denne vegen. Det er god 
sikt langs samlevegen. Samlevegen reguleres derfor for blandet trafikk.  
 
Det er etablert gang- og sykkelveg fra skolen og videre mot Notodden. Det er bussholdeplass ved 
skolen og ved E 134.” 
 
Våre kommentarer 
Nørstrudvegen er i dag relativt smal, men det foreslås nå å breddeutvide til totalt 9 meter. Vi ser 
behovet for en oppstramming av eksisterende kryss, et trearmet kryss som foreslått gir imidlertid 
uklare forhold rundt vegen som går mot nordvest til flere boliger. Vi har derfor foreslått å regulere 
inn den fjerde vegen. Videre har vi foreslått å utvide vendehammer på felles avkjørsel til felt B-1, 
og vendehammer lengs i nord, dette med bakgrunn i at det bør være nok vegareal å snu på ved for 
eksempel brøyting, jfr. vegnormalen. Videre har vi foreslått å regulere inn ”annet vegareal” samt å 
flytte formålsgrensene mellom veg A og C og mellom C og D. Hva som er privat eller offentlig veg 
samt felles avkjørsel framgår av bestemmelsene.   
 
I reguleringsbestemmelsene er det satt krav til 3 parkeringsplasser per tomt inkludert garasje. For 
trafikksikkerhet se kap. 3.8, barn og unge.  
 
3.5 Bebyggelse 
Forslagsstillers tekst: 
 
”Byggelinjer  
I planen er det definert byggelinjer som boligene skal ligge i. Dette er viktig for å etablere rom 
mellom husene i tunet og gateløpet og gi området en ryggighet. Det legger begrensinger på frihet 
til å disponere tomta. Garasjene kan imidlertid plasseres uavhengig av byggelinjene, men maks 1m 
fra nabotomt og 5m fra veg samt at de skal harmonere med boligene. 
 
Byggegrenser 
Det defineres byggegrenser som setter begrensninger mot nabo og mot veg.  
Planen bestemmer byggegrenser etter kommunens normaler og plan og bygningslovens 4m mot 
nabo, garasje 1m fra nabo.  
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Møneretninger og takform 
Det er to hovedretninger i bebyggelsen i området. Det foreslås at deler av bebyggelsen forholder 
seg til eksisterende boliger i Nørsterudfeltet. Det er imidlertid nødvendig å snu noen av boligene 
som ligger langs vegen for å få en hensiktsmessig arrondering av tomtene. Møneretning vinkelrett 
på vegen gjentas i noen hus oppe på høyden ovenfor feltet og i nabo i øst. Møneretning er 
bestemmende i planen, den er med å gi området et helhetlig ryddig uttrykk. Planen bestemmer 
saltak eller pulttak med møneretning som vist på plankartet. Dette er også med på å etablere 
fellestrekk i området. 
 
Utnyttelse: 
Vi foreslår maks 22% bebygd areal. Det kan gi et bebygd areal på ca 175m2 på de små tomtene 
inkludert garasje og biloppstillingsplass. På de store tomtene kan arealet være opp mot 250-270m2 
inkludert garasje og parkeringsplass.  
 
Høyder 
Vi foreslår mulighet for å etablere inntil 2 etasjes eneboliger. Maks høyde på mønet krever flatere 
takvinkler ved 2 etasjer. Gjennomsnittlig gesimshøyde 6m fra planert terreng og 8m maks 
mønehøyde.   
 
Materialbruk: Det foreslås tre som hovedmateriale.  
 
Våre kommentarer 
Det er tatt inn byggegrenser mot veg og gitt maks bebygd areal samt bestemmelser om utforming. 
Vi har ingen vesentlige merknader til bebyggelsen utover dette. 
 
3.6 Miljøfaglige vurderinger 
 
Biologisk mangfold  
 
Fra planbeskrivelsen:  
”Områder øst i planområdet er definert som område med stort biologisk mangfold i 
kommuneplanen. Registreringer som er gjort definerer området som et viktig område. (…) F-05 
Gråor/Heggeskog, H-03 Kantsone Lauvskog. 
 
Det settes ikke krav til ytterligere bio-faglig vurdering. Kommunen har tatt standpunkt i 
kommuneplanen og lar boligformålet overstyre i område H-03 Kantsone. Området er definert som 
viktig - ikke svært viktig og vi går ut fra at vi finner denne type kantsoner flere områder i Heddal 
med samme klimatiske forutsetninger. Område F-05 blir ikke berørt av planforslaget og blir 
liggende urørt”.  
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Våre kommentarer 
Som det framgår av planbeskrivelsen berøres en mindre del av området som er registrert som viktig 
i sammenheng med biologisk mangfold. Lokaliteten er registrert som naturtype ”kantsone, 
lauvskog” (H 03) og berøres av tomtene nord i område B1. I rapport fra kartleggingen beskrives 
lokaliteten slik: ”Kantsone/skog som består av ulike lauvtre i ganske bratt skråning ned mot ny 
bebyggelse. Skogen er flersjikta med bjørk som overstandere i den øverste delen, mens nederst der 
det er fuktigere kommer det inn en del gran. Relativt artsrik”. Siden kartleggingen i 2000 er hele 
skråningen snauhogd, med nyplanting. Hogst er også gjennomført ned mot planforslaget slik at det 
nå bare er et lite belte av glissen granskog igjen innenfor planområdet. Det går også en 
dreneringsgrøft gjennom den våte skogsmarka. Grunnlaget for registreringen er derfor i stor grad 
falt bort.  
  
Registrert naturtype F-05 ligger sørøst for Nørstrudvegen og berøres ikke av planforslaget. For 
øvrig er det verken i naturtype H-03 eller F-05 registrert rødlistearter. 
 
3.7 Barn og unges, eldres og funksjonshemmedes interesser 
 
Forslagsstiller viser til at utbyggingsområdet ikke blir benyttet til lek i dag og at det finnes nære 
skogsområder omkring som kan benyttes til fri lek.   
 
I det lille skogbeltet som står igjen lengst nord i området er det spor etter lek og bruk av området 
som hundremeterskog. Vi er imidlertid enig med forslagsstiller i at området er omgitt av 
skogarealer og etter vår vurdering vil det være mulig å finne gode erstatningsarealer uten å måtte 
krysse Nørstrudvegen. I tillegg er det regulert lekeplass mellom eksisterende boligfelt og 
planforslaget. Det er tatt inn rekkefølgebestemmelse til utforming/innhold og ferdigstilling av 
lekeplassen før det gis midlertidig brukstillatelse for boligene, her inngår også inngjerding av 
lekeplassen.  
 
Boligfeltet ligger kun et par hundre meter fra Nordbygda skole der det er lekearealer, fotballbane 
med mer. For vurdering av fortau se kap. 3.4. Med breddeutvidelse til 9 m vil vegen også være 
bedre egnet til blandet trafikk. I tillegg vil kjøremønsteret tydeliggjøres ved endring av 
kryssløsningene som omtalt ovenfor. Gang- og sykkelveg går fra skolen ned til E 134 og helt fram 
til Notodden sentrum. Bussholdeplass ved E134 gjør området tilgjengelig for personer uten bil. 
Området er flatt, men det er stigning i bakken opp fra E 134 til skolen. Etter vår vurdering ivaretas 
interessene til de ulike gruppene som vil kunne bruke området.  
 
3.8 Kulturminner 
Forslagsstillers tekst: 
”Det er foretatt kulturminneregistreringer i området. Rapport ligger vedlagt. Det er funnet tre 
lokaliseringer med bosettingsspor som antas å være forhistoriske. Det ble foretatt dateringsanalyse 
av de tre funnene og en av disse var fra nyere tid – kokegrop og ble endret til status, ikke fredet i 
brev av 19 des.08. Det er altså ikke nødvendig å ta hensyn til denne i den videre planleggingen.  
 
De øvrige funnstedene er lagt inn i område bevaring med avgrensning ut fra henvisning fra 
Fylkeskommunens kulturminneavd. med tilhørende bestemmelser.” 
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Våre kommentarer  
Ut fra det vi kan se er det tatt hensyn til merknader fra fylkeskommunen med regulert hensynssone 
for kulturminner. Utover dette tas standard opplysning vedrørende kulturminner inn i 
reguleringsbestemmelsene.  
 
4.0 Innspill til planarbeidet ved melding om oppstart  
 
Telemark Fylkeskommune, (div. dok. 10 a-e) 
Fylkeskommunen viser til kulturminnelovens undersøkelsesplikt og varsler kulturhistorisk 
registrering.  
 
Våre kommentarer 
Se kap. 3.9 for nærmere omtale.  
 
Fylkesmannen i Telemark, (dok 12) 
Fylkesmannen påpeker at planområdet strekker seg utover areal som er avsatt til byggeområde i 
kommuneplanen og viser til at dette bør unngås. Det vises også til at landbruksfaglige vurderinger 
bør ligge ved når planen legges ut til offentlig ettersyn.  
 
Våre kommentarer 
Planforslaget som er sendt inn er nå i samsvar med kommuneplanens arealdel. Se ellers kap. 3.1 for 
vurdering av arealbruken.  
 
Statens Vegvesen, (dok 11) 
Vegvesenet har ingen merknader på bakgrunn av at eksisterende kryss ved E 134 har god utforming 
og er dimensjonert for utvidet bruk i tillegg til at området har tilgang på g/s-veg og busslomme ved 
E 134.  
 
Våre kommentarer  
Uttalelsen tas til orientering.  
 
5. Annet 
Foreslått avgrensning mot naboplan 251, resulterer i en uregulert trekant mot tomtene nærmest 
vegen i Nørstrudfeltet, her kommer også avkjørsel til Nørstrudfeltet ut. For å unngå å få et lite 
uregulert område mellom planene har vi foreslått å regulere trekanten til bolig og vegformål.  
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6. Oppsummering og konklusjon  
På bakgrunn av vurderingen ovenfor tas planen opp til delegert 1.gangsbehandling og legges ut til 
offentlig ettersyn, med endringer som beskrevet i kap. 6.1. Til uttalelsen fra kommunens 
landbruksavdeling vedrørende dyrka mark, viser vi til at planforslaget er i samsvar med 
kommuneplanens arealdel, se vurdering i saksframstillingens kap. 3.1. 
 
6.1 Endringer i plankart og bestemmelser 

• Tiltak jfr. geoteknisk undersøkelse tas inn som rekkefølgebestemmelser  
• Veg B og D konstrueres (med senterlinje, radius osv.) 
• Vendehamre/snuplasser dimensjoneres jfr. vegnormelen 
• ”Annen veggrunn” reguleres som eget formål for å tydeliggjøre kjørebanen. 
• Trekantareal mellom planforslaget og plan 251 ”Nørsterudvegen” reguleres inn som 

bolig og veg/avkjøring jfr. eksisterende situasjon.  
• Planbestemmelser justeres jfr. ny lov.  
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Saksframstilling til 2. gangs behandling i teknisk utvalg 14.4.2010 . 
 
Utlagt i saken: 
1-29. Som ved 1.gangsbehandling 17.12.2009 
30. Høringsbrev, datert 17.12.2009 
31.  Høringsannonse, kunngjort i avis 22.12.2009 
      Innkomne merknader i høringsfasen (32-38) 
32. Fylkesmannen i Telemark, datert 20.1.2010 
33. Statens vegvesen, datert 25.1.2010 
34. Nabogrunneier Eilef Hellem, datert 28.1.2010 
35. Telemark Fylkeskommune, datert 2.2.2010 
36. Miljøhygienisk avd., datert 8.2.2010 
37. Notodden energi, datert 15.2.2010 
38. Rådet for funksjonshemmede, datert 16.2.2010 
39.       Revidert plankart, jfr. rådmannens innstilling til TU 14.4.2010 
40. Reviderte bestemmelser, jfr. rådmannens innstilling til TU 14.4.2010 
42.     Saksframstilling til 2.gangsbehandling i teknisk utvalg 14.4.2010 
 
Vedlegg utsendt ved 2. gangs behandling: 
1. Dok 28 - Oversiktskart, datert 17.12.2009   
2. Dok 39 - Revidert plankart, jfr. rådmannens innstilling til TU 14.4.2010 
3. Dok 40 - Reviderte bestemmelser, jfr. rådmannens innstilling til TU 14.4.2010 
 
 
7. Sammendrag (ved 2.gangsbehandling i teknisk utvalg 14.4.2010):  
I høringsperioden/ offentlig ettersyn kom det inn 7 uttalelser. På bakgrunn av uttalelsene legges nå 
planforslaget fram for 2.gangsbehandling i teknisk utvalg og sluttbehandling i kommunestyret.  
 
8. Innkomne uttalelser ved høring/offentlig ettersyn 
Reguleringsplanen ble 1.gangsbehandlet ved delegert vedtak den 17.12.2009 og planforslaget har 
etter dette ligget ute til høring/offentlig ettersyn i perioden 22. desember 2009 til 16.februar 2010.  
 
Innkomne uttalelser refereres nedenfor med våre kommentarer.  
 
Fylkesmannen i Telemark, datert 20.1.2010 (dok.32) 
Fylkesmannens fagavdelinger har ingen merknader til planen.  
 
Våre kommentarer:  
Uttalelsen tas til orientering. 
 
Statens vegvesen, 25.1.2010 (dok. 33) 
Statens vegvesen viser til at forslaget er i samsvar med kommuneplanens arealdel og har ingen 
merknader til planen.  
 
Våre kommentarer:  
Uttalelsen tas til orientering. 
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Nabogrunneier Eilef Hellem, 28.1.2010 (dok.34) 
Hellem forventer at grensen mot hans eiendom Hellem nordre, gnr/bnr 9/2,3,4 defineres og at det 
ikke belastes areal fra hans eiendom til veiutvidelse.  
 
Våre kommentarer:  
Deler av planforslaget går inn på Hellems eiendom. Dette gjelder nordøstre del av veg c, dvs. fra 
Nørstrudfeltet og nordover. Vi ser at den siste strekningen av ved c med vendehammer ikke er 
nødvendig for utbygging av feltet. Vi har derfor valgt å avslutte regulert veg like nord for 
avkjøringen til Nørstrudfeltet. Med denne løsningen berøres lite av Hellems eiendom og det som 
berøres er i hovedsak allerede regulert som vegformål i eksisterende plan for Nørstrudfeltet. 
Eiendomsgrense er også vist med rød stiplet linje i plankartet.  
 
Telemark fylkeskommune, 2.2.2010 (dok.35) 
Med bakgrunn i funnene av automatisk freda kulturminner i planområdet ber fylkeskommunen om 
at følgende tekst tas inn i reguleringsbestemmelsene: ”Innafor hensynssone kulturmiljø ligg det 
forhistoriske bosettingsspor med Askeladden id 117501 og 117502. Bosettingsspora er freda etter lov om 
kulturminne §§ 4a, 6 og 8. Formålet med hensynssonen er å sikre kulturminna og miljøet rundt dem. Alle 
tiltak i spesialområdet skal derfor sendes kulturminnemyndighetene i Telemark fylkeskommune for 
godkjenning. Det bes også om at 2. kulepunkt under pkt. 3.5 i reguleringsbestemmelsene endres til: ”Det er 
tillatt med naturlige stier, men dette må utføres på en måte som ikke fører til noen form for skade på 
kulturminna eller sikringssonen rundt dem”. 
 
Videre påpekes feil benevning av veg c i reguleringsbestemmelsene. 
 
Fylkeskommunen minner også om at reguleringsbestemmelser nå kan ha fokus på klimavennlige 
energiløsninger, samt at universell utforming ”skal ivaretas i planleggingen og i kravene til det 
enkelte byggetiltak”.   
 
Våre kommentarer: 
Reguleringsbestemmelsene knyttet til kulturminner tas inn som foreslått av fylkeskommunen. Feil 
vedr. veg c rettes opp. 
 
I reguleringsbestemmelsene pkt 2.2 ”miljøforhold” er det i andre kulepunkt vist til at det skal 
foreligge dokumentasjon på vurderinger knyttet til energieffektive løsninger og alternative 
energikilder. Utover dette tar vi påminnelsen vedrørende energiløsninger og universell utforming til 
orientering. Se også vår kommentar til innspillet fra rådet for funksjonshemmede nedenfor.  
 
Miljøhygienisk avdeling, 8.2.2010 (dok.36) 
Miljøhygienisk avdeling viser til at problematikken rundt radon er ivaretatt og har ingen merknader 
utover dette. 
 
Våre kommentarer:  
Vi tar uttalelsen til orientering. 
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Notodden energi, 15.2.2010 (dok.37) 
Notodden energi viser til at de har strømforsyning til eksisterende bebyggelse i området fra 
nettstasjon ved Nordbygda skole. Det er ikke kapasitet på denne stasjonen til å dekke det planlagte 
boligfeltet og areal må derfor avsettes til en ny nettstasjon for å forsyne disse boligene med 
elektrisk kraft. 
 
Våre kommentarer:  
Nettstasjon er regulert inn like sør for byggeområde B-2.  
 
Rådet for funksjonshemmede, 16.2.2010 (dok.38) 
Rådet for funksjonshemmede presiserer at forskrifter for universell utforming og tilrettelegging for 
funksjonshemmede må følges.  
 
Våre kommentarer:  
Terrenget som byggeområdene ligger i er tilnærmet flatt. Utover dette viser vi til gjeldende regler i 
teknisk forskrift.    
 
 
9. Oppsummering 
Som følge av innspill til høringen er det gjort enkelte justeringer av planforslaget, se våre 
kommentarer til de enkelte innspillene ovenfor for nærmere forklaring. Endringene kan 
oppsummeres slik:  

• Veg c er forkortet 
• Nettstasjon er regulert inn 
• Reguleringsbestemmelsene er endret vedr. kulturminner 

 
 
10. Konklusjon  
Etter en vurdering av innkomne merknader legges detaljregulering for Kasin boligfelt fram for 
2.gangsbehandling. Justeringene som er gjort som følge av høringen er etter vår vurdering såpass 
beskjedne og i tråd med innkomne merknader, at det ikke er nødvendig med en ny høring.  
 

-------------- 
 
 
 
Vedlegg til kommunestyrets behandling: 
 
1. Dok 28 - Oversiktskart, datert 17.12.2009   
2. Dok 39 - Revidert plankart, jfr. rådmannens innstilling til TU 14.4.2010 
3. Dok 40 - Reviderte bestemmelser, jfr. rådmannens innstilling til TU 14.4.2010 
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 37/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
21/10 Teknisk utvalg 14.04.2010  
37/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Janne Væringstad Arkivsaksnr:  10/379 
 Arkivkode:  143  
 
 
KOMMUNEDELPLAN FOR KLIMA OG ENERGI 
 
 
Teknisk utvalgs innstilling til kommunestyret: 
 
Arbeidet med kommunedelplan for klima og energi igangsettes, jf plan- og bygningslovens  
§§ 11-3 og 11-12. 

- Teknisk utvalg styrer planarbeidet. 
- Arbeidet med å velge konsulent igangsettes umiddelbart. 
- Planprogram fremmes så snart som mulig etter at konsulent er valgt. 
- Det sendes søknad om økonomisk støtte til Enova innen 1.7.2010. 
- Kostnader til utarbeiding av planen dekkes av post for strategiske utredninger. 



Saksnr. 37/10 

Side 56 av 76 

Tidligere innstillinger/behandlinger: 
 
 
Rådmannens innstilling til teknisk utvalg: 
 
Arbeidet med kommunedelplan for klima og energi igangsettes, jf plan- og bygningslovens §§ 
11-3 og 11-12. 

- Teknisk utvalg styrer planarbeidet. 
- Arbeidet med å velge konsulent igangsettes umiddelbart. 
- Planprogram fremmes så snart som mulig etter at konsulent er valgt. 
- Det sendes søknad om økonomisk støtte til Enova innen 1.7.2010. 
- Kostnader til utarbeiding av planen dekkes av post for strategiske utredninger. 

 
 

Notodden kommune, 25.3.2010 
 

Anne Sønstebø 
ass. rådmann 

Kjersti Versto Roheim 
seksjonsleder 

------------ 
 
Teknisk utvalg i møte 14.04.2010: 
 
Votering: 
Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt. 
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Saksutredning: 
 
 
Utlagt i saken: 
1. Statlig planretningslinje for klima- og energiplanlegging i kommunene. 
2. Veileder: ”Alle kommuner bør ha en energi- og klimaplan” Enova SF 2008. 
3. Veileder del 2 ”Energi- og klimaplanlegging i kommunen – en veiledning i prosessen”  
    Enova SF 2008 
4. Kommunal energi- og klimaplanlegging, Enovas støtteprogram 
5. Interpellasjon, kommunestyresak 1/09 den 12.2.2009. 
6. Interpellasjon, kommunestyresak 16/10 den 11.3.2010. 
7. ”Bærekraftige Telemark” Regional planstrategi 2010-2012, Telemark fylkeskommune. 
8. Statusrapport for miljø- og klimaplanarbeid fra ad-hoc-utvalg ved Tonje Brokke,  
    datert 24.5.2009. 
 
 
1. Sammendrag  
Notodden kommune mangler sentrale mål og planer for tiltak for energi og klima og vi 
anbefaler å få etablert en kommunedelplan for klima- og energi. Den vil sikre effektiv 
ressursbruk i kommunen og vil samtidig kunne gi kommunen større innvirkning på 
prioriteringer og tiltak i lokalsamfunnet. 
 
Arbeidet med kommunedelplan for energi og klima igangsettes, jf plan- og bygningslovens  
§§ 11-3 og 11-12. 
 
Prosjekt ”Kommunedelplan for energi og klima for Notodden kommune” blir forankret 
administrativt ved rådmannen og politisk med teknisk utvalg som styringsgruppe. Prosjektet 
vil følge vanlig planprosess etter plan- og bygningsloven. Samlet kostnad med utarbeiding av 
planen er foreløpig regnet til om lag 200.000,- der kommunen bidrar med en egeninnsats 
regnet til om lag kr. 50.000,-. 
 
2. Bakgrunn 
2.1 Tidligere politiske behandlinger 
Utarbeidelse av klima- og energiplan har vært oppe i kommunestyret som interpellasjon to 
ganger; 

a) Sak 1/09 den 12.2.2009 der kommunestyret gjorde følgende vedtak: 
”Det nedsettes et politisk ad-hoc-utvalg bestående av en representant fra hvert parti.  
Ad hoc-gruppen konstituerer seg selv. Hvert parti melder inn sin representant til 
ordføreren som sørger for at arbeidet kommer i gang. 
Spørsmål og svar ble tatt til etterretning.” 

 
b) Sak 16/10 den 11.3.2010 der kommunestyret gjorde følgende vedtak: 

”Notodden kommune prioriterer å utarbeide en søknad til ENOVA om midler til en klima- 
og energiplan innen fristen 1.7.2010.” 
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Ad hoc-utvalget har bestått av Tonje Brokke (H), leder, Tor Andre Ljosland (KrF), Torgeir 
Fossli (V), Ken Roger Wølner (da Ap, nå SOL), Astrid Petrikke Danielsen (SOL) og Svein 
Sem (Sp). Utvalget har hatt 3 møter og kom med en statusrapport datert 24.5.2009 for sitt 
arbeid. Administrasjonen fikk så det videre ansvaret for klima- og energiplanarbeidet i møte 
med ordfører den 5.10.2009. Etter dette har vi forstått at planarbeidet skal styres av rådmannen 
på vanlig måte med bruk av ordinære politiske utvalg. 
 
2.2 Hvorfor klima- og energiplan? 
Fra Veileder ”Alle kommuner bør ha en klima- og energiplan” Enova SF 2008: 
 

”Hvorfor klima- og energiplanlegging i kommunene?  
Global oppvarming som følge av menneskeskapte klimagassutslipp er den største 
miljøutfordringen verdenssamfunnet står overfor. Hvis vi skal klare å løse klimaproblemene, 
må vi gjøre det der folk bor og arbeider. Kommunene kan bidra betydelig både til å redusere 
Norges utslipp av klimagasser og til å legge om energibruken, og det er bred politisk enighet 
om at dette skal prioriteres. 
 
Kommunen er planmyndighet, reguleringsinstans og tilrettelegger. Derfor har kommunen 
mulighet til å utforme rammebetingelser som ivaretar en langsiktig endring mot et mer 
bærekraftig lokalsamfunn. Kommunen kan gjøre vedtak som f.eks. endrer utbyggings- og 
transportmønstre. Som eier av bygg og anlegg kan kommunen sette av midler og fatte vedtak 
som umiddelbart får virkning både med hensyn til energibruk og klimagassutslipp. Dette kan 
også være meget lønnsomme tiltak.  
Tiltakene vil involvere mange aktører, omfatte mange av kommunens tjenesteområder og gripe 
inn i mange av de planområder som kommunene allerede har ansvaret for. For å sikre at 
tiltakene samordnes og får et omfang som innfrir langsiktige klima- og energimål, er det 
nødvendig å lage en samlet plan.  
 
Hva er en klima- og energiplan? 
En klima- og energiplan for kommunen skal belyse forhold knyttet til områder som har 
relevans for energi og klimagassutslipp. Det vil si: 

• energibruk i ulike sektorer  
• utslipp av klimagasser fra ulike sektorer  
• tilgang på lokale/fornybare energiressursser  
• vurdering av framtidige klima- og energiløsninger  
• tiltak og handlingsplan 

Arbeidet med planen omfatter en systematisk innsamling og bearbeiding av informasjon, samt 
en felles vurdering av mål og tiltak for framtidige klima- og energiløsninger. Prosessen skal 
involvere aktuelle aktører, og målet er å utarbeide en klima- og energiplan som alle kan slutte 
seg til. Planen skal være et beslutningsunderlag som kan brukes i forhold til nasjonale, 
regionale og lokale målsettinger. Den bør utarbeides som en kommunedelplan eller temaplan 
for energi og klima som er integrert i kommunens øvrige plansystem.” 

 
3.3 Enovas anbefalinger om organisering av planarbeidet 
Veileder del 2 ”Klima- og energiplanlegging i kommunen” Enova SF 2008 omtaler blant 
annet kritiske suksessfaktorer, lokale drivere og organisatorisk forankring av arbeidet. Blant 
annet må alle relevante sektorer i kommunen involveres der de naturlig kan bidra og gis 
delansvar. Se dok 3. 
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For mer informasjon om organisering av arbeidet vises til Veileder 1, Alle kommuner bør ha 
en klima- og energiplan. Her gjøres det også rede for de ulike roller som kommunen har: 
Forvalter av lovverk, planlegger og tilrettelegger, eier av egen virksomhet, 
kunnskapsformidler og sist, men ikke minst, som pådriver overfor andre aktører. Det er viktig 
å understreke at en klima- og energiplan vil inneholde aktiviteter og tiltak hvor kommunen 
ikke skal påta seg ansvar for resultatene, men kun skal være en sentral tilrettelegger og 
pådriver.  

 
I Enovas veiledere anbefales det også at områdekonsesjonæren eller nettselskapet bør være 
inkludert i arbeidet med klima- og energiplanen. Elektrisitet er den vanligste energibæreren i 
Norge, og områdekonsesjonæren kjenner best av alle bruken av og planene for 
elektrisitetsnettet. Områdekonsesjonærene er pålagt å utarbeide en lokal energiutredning for 
kommunene i sitt område. Den er allerede utarbeidet og revideres jevnlig. Det kan være en 
fordel å samkjøre denne prosessen med klima- og energiplanarbeidet. 
 
3. Overordnede retningslinjer og planer med hensyn på klima- og energiplanlegging 
3.1 Statlige føringer 
Statlig planretningslinje for klima- og energiplanlegging i kommunene ble fastsatt 4.9.2009. 
 
Målsettingen med den statlige planretningslinjen er at kommunene i sin kommuneplan eller 
som egen kommunedelplan skal behandle klima- og energispørsmål. Det forventes at alle 
kommuner innen 1.juli 2010 skal gjøre første generasjons klima- og energiplanlegging. Blant 
annet skal kommunene presentere hvordan den skal ivareta hensynet til klima, 
energieffektivisering og miljøvennlig energiomlegging under de løpende prosessene under 
plan- og bygningsloven. Kommunene skal generelt prioritere tiltak som har positiv effekt både 
for å motvirke klimaendringer og forbevaring av naturmangfold og andre viktige miljøverdier. 
 
Retningslinjen har også bestemmelser til hva planen bør inneholde.  
Dette tas nærmere opp i planprogrammet. 
 
3.2 Fylkeskommunale føringer 
”Bærekraftige Telemark”, Regional planstrategi 2010-2012, vedtatt av fylkestinget 9.12.2009 
sier blant annet noe om å fremme bærekraftig miljø gjennom å bruke energi, naturressurser og 
arealer på en effektiv måte; begrense og håndtere avfall og forurensing, verdsette og verne om 
mangfoldet i natur- og kulturarven som en ressurs for framtiden. Videre skisserer den 
utviklingstrekk, utfordringer og muligheter for Telemark. Når det gjelder tema klima og miljø 
og planer som skal utarbeides i perioden 2010-2012, skal det vurderes om det skal settes i 
gang ny regional plan for energi og klima.  
Denne kan komme til å gi føringer inn i arbeidet med vår plan. 
 
3.3 Relevante kommunale føringer for planarbeidet 
Aktuelle målsettinger i kommuneplanens langsiktige del 2007-2018: ”Mål for utviklingen”: 
Del 1 Samfunnsdelen: 

- Utvikle Notodden som utstillingsvindu for alternativ energi og klimagassreduksjoner. 
- Fremme nyskapende landbruk- og naturbruk som gir opplevelser og miljøkvaliteter 
- Begrense bruk av ikke-fornybare ressurser 
- Utnytte eksisterende infrastruktur best mulig og ivareta materielle verdier 
- Balansere vern- og bruk av fysisk miljø 
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Del 2 Kommunal strategi: 
Aktuelle retningslinjer som berører temaet: 

- Videreutvikle Notodden som kollektivknutepunkt med tilhørende kollektivtransport 
- Arbeide spesielt for å ivareta og utvikle TIMEkspressen i retning Oslo 
- Utvikle Bratsbergbanen som et attraktivt kommunikasjonstilbud i retning Grenland 
- Videreutvikle lokalt landbruk som råvareleverandør til lokal foredling og som bidragsyter til 

lokale opplevelseskvaliteter. 
- Utvikle næringer innen miljø, bioenergi og energiteknologi. 
- Planlegge samfunnet for fremtidsrettede energiløsninger basert på vannbåren varme, fornybar 

energi og spillvarme. 
- Utvikle gode, attraktive boligområder hvor miljøkrav settes høyt. 
- Sikre størst mulig fravær av støy, luftforurensinger og andre helsebelastninger hvor folk bor og 

ferdes 
- Tilrettelegge for fysisk aktivitet i hverdagen med gode gang- sykkelforbindelser til viktige 

målpunkter. 
- Sikre bynære turområder og større sammenhengende naturområder for rekreasjon og enkelt 

friluftsliv og sikre god tilgang fra boligområder til naturområder. 
 
4. Planprosess; organisering, framdrift og økonomi 
4.1 Planprogram 
For alle kommuneplaner skal det som ledd i varsling av planoppstart utarbeides et 
planprogram som grunnlag for planarbeidet.  
Planprogrammet skal gjøre rede for formålet med planarbeidet, planprosessen med frister og 
deltakere, opplegget for medvirkning, spesielt i forhold til grupper som antas å bli særlig 
berørt, hvilke alternativer som vil bli vurdert og behovet for utredninger. Forslag til 
planprogram sendes på høring og legges ut til offentlig ettersyn samtidig med varsling av 
planoppstart. Planprogrammet fastsettes av teknisk utvalg.  
 
4.2 Organisering 
Det forutsettes at det leies inn ekstern konsulent for å utarbeide klima- og energiplanen. For 
øvrig foreslår rådmannen at prosjektet vil bli organisert med teknisk utvalg som 
styringsgruppe.  
Vi foreslår at endelig utforming blir avklart i planprogrammet.  
 
4.3 Prosjektinnhold og mål 
Hovedmål 
Hovedmål med planen er å få et redskap som tar helhetlig hensyn i saker som angår energi og 
klima i kommunen, og samtidig er forankret i overordnede nasjonale og fylkeskommunale 
målsetninger. Planen vil være premissgiver til sentrale budsjett, økonomiplan og 
handlingsprogram. 
 
Målet med planprosessen er å øke bevisstheten blant kommunens innbyggere, ansatte og 
politiske organer rundt klima- og energiarbeidet i Notodden kommune, og ikke minst redusere 
klimagassutslippene innenfor ulike sektorer i kommunen.  
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Innhold 
Prosjektet vil følge en normal planprosess som egen kommunedelplan, og gjennom 
planprosessen vil vi legge vekt på å få til en plan som er akseptert og blir benyttet både i 
offentlig og privat sammenheng.  
 
Det bør opprettes klare delmål både på energieffektivisering, energikonvertering, 
energiproduksjon og reduksjon av klimagassutslipp. Alle kommuner kan effektivisere 
energibruken, dette bør derfor være et sentralt mål i klima- og energiplanen. Videre utforming 
av planen vil være tema i planprogrammet. 
 
Rådmannen foreslår at innholdet i planen baseres på den statlige planretningslinjen for klima- 
og energiplanlegging i kommunene. 
 
4.4 Framdriftsplan 
Hvor lang tid prosessen vil ta, og hvor mye ressurser som kreves er avhengig både av 
detaljeringsnivå og om kommunen kan bygge videre på tidligere utredninger.  
 
Prosjektet må snarest starte arbeidet med vurdering av aktuelle konsulenter, med etterfølgende 
inngåelse av kontrakt med aktuell konsulent. Det må videre søkes støtte fra Enova. 
 
Prosjektet bør ha som mål å være avsluttet innen sommeren 2011, med politisk behandling av 
kommunedelplan for energi og klima i kommunestyret. Endelig framdriftsplan fastsettes i 
planprogrammet. 
 
4.5 Prosjektbudsjett og finansieringsplan 
Som tidligere nevnt må det benyttes ekstern konsulenthjelp for å utarbeide klima- og 
energiplanen. Kostnadsrammen for utarbeidelse av en klima- og energiplan er foreløpig anslått 
til om lag kr 200.000,-. Det er ikke satt av midler spesielt til dette i budsjett for 2010, men 
kommunens utgifter til prosjektet forutsettes å bli dekket av post for strategiske utredninger. 
 
Enovas støtteprogram kan, fram til 1.7.2010, gi støtte til utarbeidelse av klima- og energiplan 
med opp til 50% av prosjektkostnadene, begrenset oppad til kr 100.000,-. 
Enova har egne kriterier for støtte til klima- og energiplaner, se dok 4.  
 
Fylkeskommunen har i brev datert 30.04.2008 gitt tilsagn om midler til ”klima- og 
energiplaner i kommunene” med tilskudd fordelt med kr 50.000,- på hver kommune på visse 
vilkår. Administrasjonen er i dialog med fylkeskommunen i forhold til disse midlene. 
 
5. Konklusjon 
Arbeidet med kommunedelplan for klima- og energi igangsettes basert på statlig 
planretningslinje for klima- og energiplanlegging i kommunene. 

- Teknisk utvalg styrer planarbeidet. 
- Arbeidet med å velge konsulent igangsettes umiddelbart. 
- Planprogram fremmes så snart som mulig etter at konsulent er valgt. 
- Det sendes søknad om økonomisk støtte til Enova innen 1.7.2010. 
- Kostnader til utarbeiding av planen dekkes av post for strategiske utredninger. 
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 38/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
1/10 Landbruk- og viltutvalg 09.02.2010  
38/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Hans Jørgen Aase Arkivsaksnr:  10/58 
 Arkivkode:  V00 &30 
 
 
RULLERING AV LANDBRUKSPLAN  
 
 
Landbruk- og viltutvalgets innstilling til kommunestyret: 
 
Landbruk- og viltutvalget vedtar at arbeidet med rullering av landbruksplan for  
Notodden kommune settes i gang.  
Målsettingen er at planprosessen gjennomføres i løpet av de tre første kvartal av 2010,  
med sikte på politisk behandling i september/oktober. 
 
Det oppnevnes følgende styringsgruppe: 
3 representanter fra Landbruks- og viltutvalget/ politisk miljø 
1 representant fra ULAB - administrasjonen 
1 representant fra Heddal Bondelag 
1 representant fra Gransherad Bondelag 
1 representant fra Heddal og Gransherad Bonde og Småbrukarlag 
1 representant fra Heddal og Lisleherad skogeierlag 
1 representant fra Gransherad skogeierlag 
1 representant fra Jeger og Fisk 
 
Styringsgruppa konstituerer seg på første møte. 
 
Planen utarbeides med en måldel og en tiltaksdel. 
• Måldelen tas opp til politisk behandling før arbeidet med tiltaksdelen starter. 
• Planen begrenses i omfang, nødvendig dokumenter legges ved som støttedokumenter. Det 

lages også en publikumsversjon. 
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Tidligere innstillinger/behandlinger: 
 
 
Rådmannens innstilling til landbruk- og viltutvalget: 
 
Landbruk- og viltutvalget vedtar at arbeidet med rullering av landbruksplan for Notodden 
kommune settes i gang.  
Målsettingen er at planprosessen gjennomføres i løpet av de tre første kvartal av 2010, med 
sikte på politisk behandling i september/oktober. 
 
Det oppnevnes følgende styringsgruppe: 
2 representanter fra Landbruks- og viltutvalget/ politisk miljø 
1 representant fra ULAB - administrasjonen 
1 representant fra Heddal Bondelag 
1 representant fra Gransherad Bondelag 
1 representant fra Heddal og Gransherad Bonde og Småbrukarlag 
1 representant fra Heddal og Lisleherad skogeierlag 
1 representant fra Gransherad skogeierlag 
 
Styringsgruppa konstituerer seg på første møte. 
 
 

Notodden kommune, 29.01.2010 
 

Magnus Mathisen 
rådmann 

Janne Væringstad 
virksomhetsleder 

---------- 
 
Landbruk- og viltutvalg i møte 09.02.2010: 
 
Laila Glittenberg Moen (H) foreslo: 
Planen utarbeides med en måldel og en tiltaksdel. 
• Måldelen tas opp til politisk behandling før arbeidet med tiltaksdelen starter. 
• Planen begrenses i omfang, nødvendig dokumenter legges ved som støttedokumenter. Det 

lages også en publikumsversjon. 
 
Øystein Helgesen (Frp) foreslo 
Jeger og Fisk får en representant i styringsgruppa. 
 
Votering: 
Rådmannens innstilling og begge framsatte forslag ble enstemmig vedtatt. 
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Saksutredning: 
 
 
Bakgrunn 
Etter statlige føringer er det utarbeidet landbruksplaner i samtlige kommuner i Telemark. De 
fleste planer ble laget i perioden 1996-2003. I Notodden startet prosessen i år 2000, og 
planperioden for den ferdige landbruksplanen var 2002-2006.  
 
Formålet med den landsomfattende satsingen på landbruksplaner var å sette landbruket på 
dagsorden i kommunepolitikken.  Gjennom landbruksplanene skulle en sikre 
produksjonsgrunnlaget, utvikle landbruksnæringa og skaffe forståelse for landbrukets 
betydning og rolle i lokalsamfunnet. 
 
I forbindelse med utarbeidelsen av landbruksplanen for Notodden 2002-2006 ble det 
gjennomført en forholdsvis omfattende planprosess. Det ble opprettet en styringsgruppe med 
representanter fra faglaga i landbruket og fra det politiske miljøet. Prosjektleder og 
sekretariatsfunksjonen var lagt til landbruksavdelinga ved jordbrukssjef. Det ble arrangert et 
åpent folkemøte og flere grendekvelder. I tillegg ble det opprettet 7 arbeidsgrupper som 
drøftet og kom med konkrete forslag til en handlingsplan, på utvalgte tema. Realisering av 
tiltakene i handlingsplanen ble fulgt opp av en egen prosjektleder, tilsatt i et eget tidsavgrenset 
engasjement.  
 
 
Flere forhold gjør at det nå blir anbefalt å rullere landbruksplanen: 

• Planperioden er utløpt for flere år siden 
• LVU ba i møte 01.12.2009 om ny sak der rullering av landbruksplanen vurderes  
• Vi går inn i et nytt tiår med store utfordringer for landbruksnæringa 
• Vesentlige endringer i landbrukslovverket, for eksempel innenfor bo- og driveplikt, 

jordvern m.m. 
• Endringer i bemanninga ved den kommunale landbruksavdelinga 
• Forbedret oversikt over ressursgrunnlag og utviklingstrekk, med bakgrunn i ny 

skogtakst og oppdatert kartverk    
 
 
Organisering og framdrift 
Da dette er en rullering ser en for seg en litt mindre omfattende prosess enn ved første gangs 
plan. Det er likevel en stor utfordring å få til et lokalt engasjement som gjør at planen blir et 
effektivt verktøy som gir praktiske resultater i landbruksnæringa. 
 
Det foreslås at det opprettes en styringsgruppe til å stå ansvarlig for utarbeidelsen av 
landbruksplanen. Styringsgruppa bør som sist ha politiske representanter, samtidig som 
næringsorganisasjonene er med. Det blir videre foreslått at ULAB – administrasjonen stiller 
med en representant i styringsgruppa, og at landbruksavdelinga har sekretariatsfunksjonen 
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Forslag til styringsgruppe: 
2 representanter fra Landbruks- og viltutvalget/ politisk 
1 representant fra ULAB - administrasjonen 
1 representant fra Heddal Bondelag 
1 representant fra Gransherad Bondelag 
1 representant fra Heddal og Gransherad Bonde og Småbrukarlag 
1 representant fra Heddal og Lisleherad skogeierlag 
1 representant fra Gransherad skogeierlag 
 
Styringsgruppa skal lede arbeidet med selve utarbeidelsen av planen. Når forslag foreligger vil 
dette sendes ut på høring til aktuelle instanser. Merknader innarbeides, før planen godkjennes i 
SG, og oversendes til politisk behandling. 
 
 
Forslag til framdriftsplan 
 
Tiltak / aktivitet Ansvar Tid 
Politisk vedtak om rullering av landbruksplan LVU 9 feb 

Etablering av styringsgruppe ULAB februar 

Utarbeide oppdatert statusdel / dagens ståsted ULAB mars/april 

Informasjon til og medvirkning fra landbruksnæringa. Arrangere 
åpent møte, landbruksforum, innlegg på årsmøter m.m. 
Innspill til handlingsplan/tiltaksdel 

SG/ULAB mars/april/mai/jun
i 

Utarbeide planutkast – høring i berørte lag og organisasjoner ULAB/SG august 

Politisk behandling LVU/TU/KS sept/okt 

Oppfølging og igangsetting av tiltak Alle  

   

 
 
Økonomi 
Planarbeidet må i hovedsak finansieres av interne midler. Det er forutsatt at 
sekretariatsfunksjonen blir dekket gjennom ordinær drift.  
 
Det står igjen ca kr 100.000,- på bundet driftsfond etter prosjektet som ble gjennomført i 
etterkant for å realisere handlingsplanen i den opprinnelige landbruksplanen. En regner med at 
dette nå kan brukes både til å gjennomføre rulleringen, og til å iverksette tiltak i etterkant. 
 
Det vil blant annet være kostnader forbundet med annonsering og møter.  
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 39/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
39/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:   Arkivsaksnr:  07/740 
 Arkivkode:  033  
 
 
SUPPLERINGSVALG –  
SØKNAD FRA BJØRN TORE ØSTBYE (AP) OM FRITAK FRA 
POLITISKE VERV 
 
 
Saken legges fram for kommunestyret for: 
 
• vurdering av søknad om fritak fra verv som representant til kommunestyret i ht 

kommunelovens §15 
(ved evnt. fritak skjer automatisk opprykk iht kommunelovens §16 nr 2) 

• evnt. suppleringsvalg av ny vararepresentant til kultur- og stedsutviklingsutvalget iht 
kommunelovens § 16 og bestemmelsene i delegasjonsreglementet 

 
 

Notodden kommune, 21.04.2010 
 

Magnus Mathisen 
rådmann 
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Saksutredning: 
 
Utlagt i saken: 
1. Søknad fra Bjørn Tore Østbye av 29.03.2010 
2. Resultat kandidatkåring – valgoppgjøret 2007 
3. Kommunelovens §14, 15 og 16 m/kommentarer 
4. Notodden kommunes delegasjonsreglement 
 
Saksopplysninger: 
 
Bjørn Tore Østbye (AP) søker om fritak fra politiske verv. 
Han begrunner sin søknad med store endringer i jobbsituasjon siden han samtykket i å stå på 
partiets liste ved kommunevalget i 2007 
 
Bjørn Tore Østbye har følgende politiske verv for Arbeiderpartiet i inneværende periode: 
• representant til kommunestyret 
• 1. vararepresentant til kultur- og stedsutviklingsutvalget 

--------- 
Kommunestyret: 
Arbeiderpartiet har 10 (tidligere 11) faste representanter til kommunestyret etter at repr. nr 6 – 
Ken-Roger Wølner – i november 2009 trakk seg ut av Arbeiderpartiet og gikk over til 
Solidaritetslista. 
Bjørn Tore Østbye er Arbeiderpartiets 10. representant til kommunestyret etter at han rykket 
opp fra 1. vararepresentantplass tidligere i år (etter at fritakssøknad fra Roar Finnebråten ble 
innvilget). 
Dersom Bjørn Tore Østbye innvilges fritak, vil det i henhold til kommuneloven skje opprykk 
ved at nåværende 1. vara – Nils Sverre Haug - rykker opp som fast representant. 
 

Erling Framgard er neste representant etter valgoppgjøret for Arbeiderpartiet til å rykke opp til 
14. vararepresentant til kommunestyret. 
 
Kultur- og stedsutviklingsutvalget: 
Bjørn Tore Østbye er Arbeiderpartiets 1. vararepresentant til utvalget. 
Arbeiderpartiets øvrige representanter og vara til utvalget er: 
1. repr.: Ken Roger Wølner (valgt inn for AP, men representerer SOL etter januar 2010) 
2. repr.: Nina Hegna - nestleder 
2. vara: Trond Henning Hansen 
3. vara:  Wenche Tøftvang 
 
Vurdering: 
 
Valglovens utgangspunkt er at alle som har stemmerett ved et valg, også er forpliktet til å ta 
imot valget dersom de blir valgt til kommunestyret. Fritak etter valgloven etter at 
kommunestyrevalget er avholdt, kan bare skje når det har oppstått en fritaksgrunn som ikke 
forelå da man sa seg villig til å stå på et partis listeforslag. 

---------- 
 

Kommunelovens § 14 omhandler valgbarhet og plikt til å ta imot valg. 
---------- 
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Kommuneloven § 15 gir grunnlag for fritak/uttreden i løpet av valgperioden.  
Etter pkt. 2 kan kommunestyret etter søknad frita, ”for et kortere tidsrom eller resten av 
valgperioden, den som ikke uten uforholdsmessig vanskelighet eller belastning kan skjøtte sine 
plikter i vervet.” 
 
Sitat fra kommentarene til kommunelovens § 15, nr 2: 
 

”Denne fritaksmyndigheten kan delegeres til vedkommende organ eller til annet organ, i praksis 
formannskapet eller fylkesutvalget.” 
 
”Fritaksgrunner etter bestemmelsen vil i første rekke være at søkerens arbeidsforhold, dårlig helse, 
familiesituasjon eller andre velferdsgrunner gjør det urimelig byrdefullt å oppfylle de plikter 
vervet medfører. Forhold som knytter seg direkte til virksomheten som folkevalgt; at man synes 
det går for mye tid med til vervet, personlige konflikter eller politisk motbør, vil derimot normalt 
ikke være tilstrekkelig grunn. I mer ekstreme situasjoner hvor politisk press, sterkt belastende 
negativ mediadekning med mer, så å si går på helsen løs, må det likevel være adgang til å anse 
lovens vilkår for fritak, som oppfylt.” 

 

Bestemmelsen er skjønnsmessig slik at det er opp til kommunestyret å avgjøre om søknadene 
skal imøtekommes. 

-------- 
Kommunelovens §16 har følgende regler for opprykk og nyvalg  
(pkt 2, 5 og 6 er relevante for herværende sak): 
 
1. Har medlemmer forfall til et møte i et folkevalgt organ, innkalles varamedlemmer såvidt mulig i 

den nummerorden de er valgt. Varamedlemmer innkalles fra den gruppe hvor det er forfall.  
 
2. Hvis medlemmer av kommunestyret eller fylkestinget trer endelig ut eller får varig forfall, trer 

varamedlemmer fra vedkommende gruppe inn i deres sted i den nummerorden de er valgt hvis 
organet er valgt ved forholdsvalg. Er et kommunestyre valgt ved flertallsvalg, trer varamedlemmer 
inn i den nummerorden de er valgt.  

 
3. Dersom et medlem av et annet folkevalgt organ enn kommunestyre og fylkesting, 

kommunestyrekomité og fylkestingskomité trer endelig ut, velges nytt medlem, selv om det er 
valgt varamedlem. Organet skal suppleres fra den samme gruppe som den uttredende tilhørte. Viser 
det seg at denne fremgangsmåten fører til at et kjønn vil bli representert med mindre enn 40 prosent 
av medlemmene i organet, skal det så langt det er mulig velges nytt medlem fra det 
underrepresenterte kjønn.  

 
4. Trer lederen av et folkevalgt organ endelig ut av organet, skal det velges ny leder.  
 
5. Er antallet varamedlemmer eller en gruppes varamedlemmer til formannskapet, fylkesutvalget eller 

et annet folkevalgt organ valgt av kommunestyret eller fylkestinget blitt utilstrekkelig, kan 
kommunestyret eller fylkestinget selv velge ett eller flere faste eller midlertidige varamedlemmer. 
Suppleringsvalg skal skje fra den gruppen som har et utilstrekkelig antall varamedlemmer.  
Viser det seg at denne fremgangsmåten fører til at et kjønn vil bli representert med mindre enn 40 
prosent av varamedlemmene til organet eller gruppens varamedlemmer, skal det så langt det er 
mulig velges nytt varamedlem fra det underrepresenterte kjønn.  
Myndigheten til å foreta suppleringsvalg til andre organer enn formannskapet eller fylkesutvalget 
kan delegeres til formannskapet eller fylkesutvalget.  

 
6. Ved suppleringsvalg etter nr. 3 og nr. 5 kan vedkommende gruppe selv utpeke den som skal rykke 

inn på den ledige plassen. Gruppen underretter deretter kommunestyret eller fylkestinget, som 
velger vedkommende dersom de lovbestemte vilkår er oppfylt. Tilsvarende gjelder ved 
suppleringsvalg i henhold til nr. 5 siste punktum.  
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Oppsummering: 
 
Dersom søknaden om fritak innvilges, vil dette ha følgende konsekvenser: 
 
Ved innvilgelse av søknaden om fritak fra kommunestyret, skjer supplering ved automatisk 
opprykk. 
Ved innvilgelse av søknaden om fritak fra kommunestyret følger også fritak for så vidt gjelder 
vararepresentant til kultur- og stedsutviklingsutvalget idet det i delegasjonsreglementet heter 
at medlemmer til utvalget velges av og blant kommunestyrets medlemmer og varamedlemmer. 
Suppleringsvalg kan etter kommunelovens §16 nr 5 delegeres til formannskapet. 
Vedkommende gruppe kan selv utpeke den som skal inn på den ledige plassen og deretter 
underrette kommunestyret som deretter velger vedkommende dersom de lovbestemte 
vilkårene er oppfylt (herunder kjønnskvotering). 
 
Kommunestyret: 
Nåværende 1. vararepresentant til kommunestyret – Nils Sverre Haug - rykker opp  
til 10. representantplass. 
Erling Framgard rykker opp som ny 14. vararepresentant til kommunestyret. 
 
Kultur- og stedsutviklingsutvalget: 
Det må evnt. velges ny vararepresentant i henhold til kommunelovens § 16, pkt 5 og 6 
og i henhold til bestemmelser i delegasjonsreglementet. 
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 40/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
40/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:   Arkivsaksnr:  07/740 
 Arkivkode:  033  
 
 
SUPPLERINGSVALG –  
SØKNAD FRA KJERSTIN BØLAND (SOL) OM FRITAK FRA 
POLITISKE VERV 
 
 
Saken legges fram for kommunestyret for: 
 
• vurdering av søknad om fritak fra verv som representant og leder til oppvekstutvalget  

+ evnt. suppleringsvalg i hht kommunelovens § 16 og bestemmelser i  
delegasjonsreglementet 

• vurdering av søknad om fritak fra verv som 1. vararepresentant til formannskapet  
+ evnt. suppleringsvalg i hht kommunelovens § 16 og bestemmelser i  
delegasjonsreglemente 

 
Notodden kommune, 21.04.2010 
 

Magnus Mathisen 
rådmann 
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Saksutredning: 
 
Utlagt i saken: 
1. Kommunelovens §14, 15 og 16 m/kommentarer 
2. Notodden kommunes delegasjonsreglement 
 
Saksopplysninger: 
 
Kjerstin Bøland (SOL) søker om fritak fra politiske verv som representant/leder av 
oppvekstutvalget og 1. vararepresentant til formannskapet. 
Begrunnelsen for søknaden er helsemessige årsaker. 
Søknaden er unntatt offentlighet og er derfor ikke lagt ut blant sakens dokumenter. 
 

Kjerstin Bøland har følgende politiske verv for Solidaritetslista i inneværende periode: 
• representant til kommunestyret 
• representant/leder til oppvekstutvalget 
• vararepresentant til formannskapet 
• vararepresentant til likestillingsutvalget 
• vararepresentant til Kommunenes Sentralforbund 
 

Søknaden om fritak gjelder for oppvekstutvalget og formannskapet. 
Hun skriver i sin søknad at hun ønsker å fortsette sitt verv i kommunestyret samt i de øvrige 
utvalgene. 

--------- 
Oppvekstutvalget 
Kjerstin Bøland er Solidaritetslistas 1. representant og leder av utvalget. 
Solidaritetslistas øvrige representanter og vararepresentanter til utvalget er: 
2. repr.:  Hilde Holland 
3. repr.:  Morteza Amari 
1. vara:  Anne Haugen Wagn 
2. vara:  Ingvild Birkeland 
3. vara:  Pål Lia Solberg 
4. vara:  Edgar Gundersen 
5. vara:  Håkon Aspaas 
 
I hht delegasjonsreglementet, skal medlemmer og vara til oppvekstutvalget velges av og  
blant kommunestyrets medlemmer. 
 
Formannskapet: 
Kjerstin Bøland er Solidaritetslistas 1. vararepresentant til utvalget. 
Solidaritetslistas øvrige representanter og vararepresentanter til utvalget er: 
1. repr.:  Inger Lise Olsen 
2. repr.:  Morten Halvorsen 
3. repr.:  Helene Brekke 
2. vara:  Asgeir Drugli 
3. vara:  Morteza Amari 
4. vara:  Robert Lien 
5. vara:  Marit Holm 
 
I hht delegasjonsreglementet, skal medlemmer og vara til formannskapet velges av og  
blant kommunestyrets medlemmer. 
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Vurdering: 
 
Valglovens utgangspunkt er at alle som har stemmerett ved et valg, også er forpliktet til å ta 
imot valget dersom de blir valgt til kommunestyret. Fritak etter valgloven etter at 
kommunestyrevalget er avholdt, kan bare skje når det har oppstått en fritaksgrunn som ikke 
forelå da man sa seg villig til å stå på et partis listeforslag. 

---------- 
 

Kommunelovens § 14 omhandler valgbarhet og plikt til å ta imot valg. 
---------- 

Kommuneloven § 15 gir grunnlag for fritak/uttreden i løpet av valgperioden.  
Etter pkt. 2 kan kommunestyret etter søknad frita, ”for et kortere tidsrom eller resten av 
valgperioden, den som ikke uten uforholdsmessig vanskelighet eller belastning kan skjøtte sine 
plikter i vervet.” 
 
Sitat fra kommentarene til kommunelovens § 15, nr 2: 
 

”Denne fritaksmyndigheten kan delegeres til vedkommende organ eller til annet organ, i praksis 
formannskapet eller fylkesutvalget.” 
 
”Fritaksgrunner etter bestemmelsen vil i første rekke være at søkerens arbeidsforhold, dårlig helse, 
familiesituasjon eller andre velferdsgrunner gjør det urimelig byrdefullt å oppfylle de plikter 
vervet medfører. Forhold som knytter seg direkte til virksomheten som folkevalgt; at man synes 
det går for mye tid med til vervet, personlige konflikter eller politisk motbør, vil derimot normalt 
ikke være tilstrekkelig grunn. I mer ekstreme situasjoner hvor politisk press, sterkt belastende 
negativ mediadekning med mer, så å si går på helsen løs, må det likevel være adgang til å anse 
lovens vilkår for fritak, som oppfylt.” 

 
Bestemmelsen er skjønnsmessig slik at det er opp til kommunestyret å avgjøre om søknadene 
skal imøtekommes. 

-------- 
 
Kommunelovens §16 har følgende regler for opprykk og nyvalg  
(pkt 3, 4, 5 og 6 er relevante for herværende sak): 
 
7. Har medlemmer forfall til et møte i et folkevalgt organ, innkalles varamedlemmer såvidt mulig i 

den nummerorden de er valgt. Varamedlemmer innkalles fra den gruppe hvor det er forfall.  
 
8. Hvis medlemmer av kommunestyret eller fylkestinget trer endelig ut eller får varig forfall, trer 

varamedlemmer fra vedkommende gruppe inn i deres sted i den nummerorden de er valgt hvis 
organet er valgt ved forholdsvalg. Er et kommunestyre valgt ved flertallsvalg, trer varamedlemmer 
inn i den nummerorden de er valgt.  

 
9. Dersom et medlem av et annet folkevalgt organ enn kommunestyre og fylkesting, 

kommunestyrekomité og fylkestingskomité trer endelig ut, velges nytt medlem, selv om det er 
valgt varamedlem. Organet skal suppleres fra den samme gruppe som den uttredende tilhørte. Viser 
det seg at denne fremgangsmåten fører til at et kjønn vil bli representert med mindre enn 40 prosent 
av medlemmene i organet, skal det så langt det er mulig velges nytt medlem fra det 
underrepresenterte kjønn.  

 
10. Trer lederen av et folkevalgt organ endelig ut av organet, skal det velges ny leder.  
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11. Er antallet varamedlemmer eller en gruppes varamedlemmer til formannskapet, fylkesutvalget eller 

et annet folkevalgt organ valgt av kommunestyret eller fylkestinget blitt utilstrekkelig, kan 
kommunestyret eller fylkestinget selv velge ett eller flere faste eller midlertidige varamedlemmer. 
Suppleringsvalg skal skje fra den gruppen som har et utilstrekkelig antall varamedlemmer.  
Viser det seg at denne fremgangsmåten fører til at et kjønn vil bli representert med mindre enn 40 
prosent av varamedlemmene til organet eller gruppens varamedlemmer, skal det så langt det er 
mulig velges nytt varamedlem fra det underrepresenterte kjønn.  
Myndigheten til å foreta suppleringsvalg til andre organer enn formannskapet eller fylkesutvalget 
kan delegeres til formannskapet eller fylkesutvalget.  

 
12. Ved suppleringsvalg etter nr. 3 og nr. 5 kan vedkommende gruppe selv utpeke den som skal rykke 

inn på den ledige plassen. Gruppen underretter deretter kommunestyret eller fylkestinget, som 
velger vedkommende dersom de lovbestemte vilkår er oppfylt. Tilsvarende gjelder ved 
suppleringsvalg i henhold til nr. 5 siste punktum.  

 
 
Oppsummering: 
 
Dersom søknaden om fritak innvilges, vil dette ha følgende konsekvenser: 
 
Ved innvilgelse av søknaden om fritak fra oppvekstutvalget og formannskapet, må 
suppleringsvalg skje i henhold til delegasjonsreglementet der det heter at medlemmer til 
utvalgene velges av og blant kommunestyrets medlemmer og varamedlemmer. 
Suppleringsvalg kan etter kommunelovens §16 nr 5 delegeres til formannskapet. 
Vedkommende gruppe kan selv utpeke den som skal inn på den ledige plassen og deretter 
underrette kommunestyret som deretter velger vedkommende dersom de lovbestemte 
vilkårene er oppfylt (herunder kjønnskvotering). 
 
Oppvekstutvalget: 
Det må evnt. velges ny representant og leder i henhold til kommunelovens § 16, pkt 3, 4 og 6  
og i henhold til bestemmelser i delegasjonsreglementet. 
 
Formannskapet: 
Det må evnt. velges ny vararepresentant i henhold til kommunelovens § 16, pkt. 5 og 6  
og i henhold til bestemmelser i delegasjonsreglementet. 
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 41/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
41/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Lise Wiik Arkivsaksnr:  10/501 
 Arkivkode:  … &29 
 
 
INTERPELLASJON –  
ETABLERING AV LADESTASJONER I NOTODDEN  
 
 
Interpellasjon fra Torgeir Fossli (V) 
 
Notodden har pr dato ingen ladestasjoner for elbiler. Kommunen vil bli ei bakevje å komme 
til, når den moderne elbilen er her for fullt om kort tid. 
 
Nylig har staten, gjennom Transnova, delt ut 50 millioner kroner i støtte til bygging av 
offentlig tilgjengelige ladestasjoner for elbiler i Norge. Et 40-talls prosjekter i flere 
Telemarkskommuner har fått støtte til etablering av slike ladestasjoner, og de vil bli satt i drift 
utover i 2010.  
 
Fra Notodden var det ikke kommet inn en eneste søknad, og dermed ser det ikke ut til at det 
blir bygget offentlig tilgjengelige ladestasjoner i Notodden med det første. Tilreisende til 
Notodden med elbil vil være avhengig av å kjenne noen med strøm i garasjen for å få ladet 
bilen sin og komme videre. 
 
Når vi vet at det produseres og selges elbiler fra Herøya burde Telemark, og ikke minst 
Notodden som har strømsymbolet i kommunevåpenet, hatt rikelig med ladestasjoner! 
Vi vet at mange familier kan tenke seg elbil som familiens bil nummer to. Det er greit å lade 
hjemme, men skal du bruke bilen til en annen by, til et møte eller annet, trenger man et sted å 
kunne lade bilen.  
Notodden bør benytte seg av den positive synergien ladestasjoner gir kommunen, og være 
med i utviklingen av fremtidens løsninger. 48 millioner er allerede tildelt, og det ligger 
søknader for ytterligere 23 millioner til behandling. Responsen har med andre ord vært veldig 
god ifølge Transnova. 

Venstre mener Notodden kommune må sørge for å bli med i en ny eventuell søknadsrunde, 
eventuelt etablere ladestasjoner for egen kost og som et klimatiltak dersom nye søkbare midler 
ikke kommer.  
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På bakgrunn av dette har jeg følgende spørsmål til ordføreren: 
 

- Er ordføreren positiv til at Notodden Kommune går inn for etablering av ladestasjoner? 
 
- Vil ordføreren sørge for at kommunen blir med i en ny eventuell søknadsrunde, 

eventuelt at det forberedes en politisk sak om ladestasjoner i forbindelse behandling av 
investeringsbudsjett? 

---------- 
 
 
Ordførerens svar vil foreligge til møtet. 
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NOTODDEN KOMMUNE 
 
SAKSPAPIRER  
KOMMUNESTYRET 
 
 Saksnr.: 42/10 
 
Saksnummer Utvalg Møtedato 
42/10 Kommunestyret 29.04.2010  
___________________________________________________________________________ 
Saksbehandler:  Lise Wiik Arkivsaksnr:  10/503 
 Arkivkode:   Q80 &29 
 
 
GRUNNGITT SPØRSMÅL TIL KOMMUNESTYRET - 
GJENNOMFØRING AV VEDTATT SKILTPLAN I SENTRUM  
 
 
Grunngitt spørsmål fra Torgeir Fossli (V): 
 
I kommunestyresak 22/09 den 23.04.2009 vedtok kommunestyret nattrestriksjoner på 
bilkjøring i sentrum. Kommunestyret forutsatte at skiltplan ble utarbeidet og at restriksjonene 
skulle iverksettes ca 15. september 2009. 
 
Skiltplan ble utarbeidet og skilt skulle settes opp. At kommunestyret 15.10.2009 opphevet 
kravet til elektronisk skilting skulle kun føre til en mindre forsinkelse. 
 
I avisen Telen kunne kommunestyrets representanter den 30.04.2010 lese at skiltplanen var 
forkastet og iverksettelse utsatt uten at verken leder, nestleder i Teknisk Utvalg eller 
gruppeledere i Kommunestyret ble informert. P.t. er ingen informasjon så vidt jeg kjenner til 
tilflytt de over nevnte politikere. 
 
På bakgrunn av dette har jeg følgende spørsmål til ordføreren: 
 

- Stemmer Telens oppslag om at vedtatt skiltplan er forkastet av etater/personer/miljøer 
utenfor Notodden Kommunes vedtaksorganer? 

 

- Dersom Telens oppslag medfører noen grad av riktighet, er Ordføreren fornøyd med 
saksgangen, informasjonsflyten og at kommunestyrets medlemmer blir informert om at 
lovlig fattede vedtak blir tilsidesatt av eksterne gjennom lokalavisen? 
 

- Kan Ordfører oppklare for kommunestyret hvem som endelig kan avgjøre at en vedtatt 
(skilt)plan gjennomføres i tråd med vedtaket? 
 

- Vil Ordfører redegjøre for den videre saksgang og når nye skilt vil bli satt opp? 
----------- 

 
Ordførerens svar vil foreligge til møtet 


